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ضرغامی از برنامه وزارت میراث 
برای جذب گردشگر گفت

می خواهیم با ایران هراسی مقابله کنیم
به  اشاره  با  دستی  صنایع  و  گردشگری  فرهنگی،  میراث  وزیر 
آسیب های همه گیری کرونا به صنعت گردشگری از بهبود وضعیت 
این صنعت در ایران خبر داد و گفت در یک سال گذشته ۳میلیون 

گردشگر خارجی به کشور آمده اند.

فرمانده یگان حفاظت سازمان محیط  زیست

قاتل محیط بان
»برومند نجفی« 

همچنان فراری است
فرمانده یگان حفاظت سازمان محیط زیست با اشاره به 
نقصان های قانون به کارگیری سلاح برای محیط بانان 
نجفی«  »برومند  مقتول  محیط بان  ما  نظر  از  گفت: 
شهید بوده و مسأله شهادت او را حتما پیگیری خواهیم 
کرد. جمشید محبت خانی با بیان اینکه مشکلات قانون 
به کار گیری سلاح توسط محیط بانان را به مجلس اعلام 
کرده ایم به ایلنا گفت: قانون حمایت بیمه قضایی از 
محیط بانان در سال 99 تصویب و ابلاغ شد و تا پیش 
توسط  از سلاح  استفاده  مورد  در  قانونی  هیچ  آن  از 

محیط بان وجود نداشت.

نخستین رویداد »گزارش برتر سال«
با معرفی برگزیدگان در انجمن صنفی 

روزنامه نگاران خاتمه یافت

روزنامه نگاران
هنوز مشغول کارند

گزارش  »برترین  رویداد  نخستین  برگزیدگان 
سال« دیروز در مراسمی که انجمن صنفی روزنامه 
برگزار کرد، معرفی شدند. در  تهران  نگاران استان 
روزنامه  خبرنگار  قاضی زاده  مرضیه  مراسم  این 
»پیام ما« هم یکی از خبرنگارانی بود که از سوی 

هیات داوران شایسته تقدیر شناخته شد. 

نتایج یک پژوهش نشان می دهد

شبکه سازی، ضرورت  
توسعه زنان در روستاها

معاون اول رئیس جمهوری از وزارت 
نیرو خواست اقدامات ستاد احیای 
دریاچه ارومیه را آسیب شناسی کند

ماموریت به دریافت کننده 
83 درصد بودجه

رویای  رستاخیز   ببر »تاسمانی«
تام گیلبرت، استاد مؤسسه GLOBE دانشگاه کپنهاگ: آنها نمی تواند دقیقاً ببر تاسمانی را بازسازی کنند، در عوض یک حیوان هیبرید ایجاد می کنند

گروهی از دانشمندان استرالیا می خواهند حیوانی که سال ۱9۳۶ منقرض شد را دوباره زنده کنند

 وزیر جهاد کشاورزی از لزوم دستیابی به »خودکفایی گندم« سخن گفت 
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آگهی تجدید فراخوان عمومی 
)اجاره(

اداره کل راه و شهرسازی جنوب استان کرمان در نظر دارد اجاره املاک و مستغلات تحت اختیار خود را از طریق فراخوان 
عمومی و با جزئیات مندرج در اسناد فراخوان را با بهره گیری از سامانه تدارکات الکترونیکی دولت  )Setadiran.ir( و با 

شماره فراخوان ۵00۱00۳۷۷۱00000۵ به صورت الکترونیکی به اجاره بدهد.

لیست املاک مورد فراخوان

آدرسمساحت مترمربعشماره پلاكکاربریشهرستانردیف

اداریجیرفت1
قسمتی از پلاک 184  فرعی از 706 
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۱(  برگزاری فراخوان صرفا از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت می باشد و کلیه مراحل فرآیند
فراخوان شامل خرید و دریافت اسناد فراخوان ) در صورت وجود هزینه مربوطه(، پرداخت تضمین

شرکت در فراخوان )ودیعه(، ارسال پیشنهاد قیمت و اطلاع از وضعیت برنده بودن از این طریق امکان پذیر می باشد.
2( کلیه اطلاعات املاک و مستغلات شامل مشخصات، شرایط و نحوه فروش در برد اعلان عمومی

سامانه مزایده، قابل مشاهده، بررسی و انتخاب می باشد.
۳(  علاقمندان به شرکت در فراخوان می بایست جهت ثبت نام و دریافت گواهی الکترونیکی )توکن( با شماره های ذیل تماس حاصل نمایند :

مرکز پشتیبانی و راهبری سامانه: 02۱-۴۱9۳۴
اطلاعات تماس دفاتر ثبت نام سایر استانها، در سایت سامانه ) www.setadiran.ir ( بخش “ ثبت نام/پروفایل مزایده گر ” موجود است.

۱۴0۱                        مهلت دریافت اسناد فراخوان:) تا ساعت ۱۳ روز پنج شنبه ۱۴0۱/0۶/0۳ (      /0۵ تاریخ انتشار: ۳0/
مهلت بازدید تا تاریخ: ۱۴0۱/0۶/۱۵              مهلت ارسال پیشنهاد:) تا ساعت ۱۳ روز سه شنبه ۱۴0۱/0۶/۱۵ (    

۱۴0۱/0۶/۱۶ ۱۴0۱              تاریخ اعلام به برنده:  /0۶ تاریخ بازگشایی: ۱۶/

اداره کل راه و شهرسازی جنوب استان کرمانشناسه آگهی : 1۳66442

ضمنا رعایت موارد ذیل الزامی است:

بازیافت  ما« کارخانه  »پیام  به گزارش   - کرمان 
زباله شهرداری کرمان که پس از 5 سال تعطیلی، 
 1400 اسفند  بود،  کرده  به کار  شروع   1400 مرداد 

داد. پایان  به کارش  دوباره 
بازیافت  کارخانۀ  که  بود   99 سال  اسفندماه   
بعد  ماه  پنج  شد.  افتتاح  شهرداری کرمان  زبالۀ 
که  شد  اعلام  اما  گذشته  سال  مردادماه  در  و 
علیرضا  زمان،  آن  است.  تعطیل  کارخانه همچنان 
ریاضی، مدیرعامل وقت سازمان مدیریت پسماند 
و  برگزار  مزایده ای  اعلام کرد که  شهرداری کرمان 
به  فعالیت کارخانه  و  شده  نیز مشخص  پیمانکار 

می شود. آغاز  زودی 
این کارخانه اما به گفتۀ رئیس کمیسیون خدمات 
و  تعطیل شده  دوباره  کرمان  شهری شورای شهر 
استانداری در نامه ای به شورا، تاکید کرده که آن را 

تا یک ماه آینده فعال کنند.
شهر کرمان به طور متوسط روزانه بین ۳00 تا ۳50 
تن تولید زباله دارد که بیش از 5 ماه است که تمام 

این زباله دفن می شود. 
زیادی  تفاوت  هم  فعالیت کارخانه  زمان  در  البته 
کارخانه  زیرا  نداشت  وجود  زباله  دفن  لحاظ  از 
بازیافت زباله کرمان فقط جداسازی زباله خشک 
کود کمپوست  تر  زباله  از  و  انجام می داد  را  تر  از 
است،  زیست  محیط  برای  بی خطر  ماده  یک  که 

نمی کرد. تولید 
یک عضو شورای شهر کرمان می گوید اصلا تکنولوژی 
 تبدیل زباله تر به کود کمپوست در کرمان وجود ندارد.

لذا کارخانه در زمان فعالیتش صرفا زباله خشک 
که هدف اصلی سرمایه گذار است را از زباله تر جدا 

می کند و مابقی را دفن کرده است.
اما چرا کارخانه بازیافت دوباره تعطیل شد؟ ظاهرا 
این  اداره  به  این کارخانه دیگر حاضر  سرمایه گذار 
زباله  در  خشک  زباله  میزان  چون  نبوده  کارخانه 
 دریافتی کارخانه به طور جدی کاهش پیدا کرده است. 
قرارداد  طبق  بر  می گوید:»  کرمان  شهردار 

کرمان  شهرداری  با  کارخانه  این  سرمایه گذار 
سرمایه گذار  به  زباله  تن   200 روزانه  می بایست 
تحلیل های  اساس  بر  که  می شده  داده  تحویل 
زباله  درصد   2 تا   1 بین  زباله  مقدار  این  قبلی 
 خشک داشته که در واقع سود سرمایه گذار است.«
»سرمایه گذار  افزود:  تبریزی  شعرباف  سعید 
 200 از  بیش  به  ورودی  زبالۀ  تناژ  تا  گفته 
کند«. فعالیت  نیست  حاضر  نرسد،   تن 
محمد امینی زاده عضو شورای شهر کرمان در این 
 1400 مهرماه  از  می گوید:»  کرمان نو  به  خصوص 
سازمان پسماند شهرداری کرمان موضوع تفکیک 
زباله را با راه اندازی دکه های بازیافت و آموزش های 
محله ای شروع کرده است و درصد تفکیک از مبدا 

در حال رشد است.«
امینی زاده ادامه داد:» تفکیک از مبدا و زباله گردی 
دو عاملی است که پسماند خشک در زباله ورودی 
به کارخانه را کاهش داده است و باعث شده دیگر 

سرمایه گذار سود چندانی نداشته باشد.«
این عضو شورای شهر کرمان از اعتبارات اختصاص 
داده شده به موضوع پسماند در شهر کرمان گفت:» 
در سفر هیات دولت به کرمان، وزیر کشور خواستار 
بخش  به  اعتبار  تومان  میلیارد   150 تخصیص 
شدند که  زباله کرمان  تفکیک  و کارخانه  پسماند 

امیدواریم تا پایان سال تامین شود.«
امینی زاده می گوید قرار است با وعده وزیر کشور 
کود  تولید  تکنولوژی  و  کارخانه  ظرفیت  افزایش 

بیاید.  به کرمان  تر  زباله  از  کمپوست 
در  کرمان  شهرداری  پسماند  سازمان  معاون 
گفت:  کارخانه  این  مجدد  راه اندازی  خصوص 
برای  جدید  مناقصه  آینده  روز   10 مدت  ظرف   «
و  می شود  منتشر  بازیافت  سرمایه گذاری کارخانه 
داد.« خواهد  ادامه  فعالیتش  به  دوباره  کارخانه 

شهرداری کرمان  جدی  عزم  بر  تاکید  با  سلطانی 
قصد  زباله گفت:»  دفن  مشکل  رفع  در خصوص 
داریم به سمت دفن صفر زباله پیش روی کنیم و 
امیدواریم تا پایان امسال قدم های مهمی در این 

برداریم.« زمینه 

ظرفیت سایت دفن زباله شهرداری
 کرمان در حال تکمیل است

قربانی مدیرعامل پیشین سازمان پسماند شهرداری 
کرمان در یک مصاحبه که سال 97 انجام شده گفته 
بود :» ظرفیت سایت دفن زباله شهرداری کرمان 
تا 10 سال دیگر به پایان می رسد و اگر این سایت 
جایگزین  محل  یک  نمی توان  راحتی  به  شود  پر 
 برای دفن زباله در نزدیکی شهر کرمان پیدا کرد.«
حالا 4 سال از این زمان می گذرد یعنی شهرداری 
تا دفن  دارد  کرمان حدودا  6 سال دیگر فرصت 
زباله را به طور جدی کاهش دهد یا به صفر برساند.

تعطیلی کارخانه بازیافت شهرداری کرمان از ابتدای سال 

نگرانی از زباله هایی که دفن می شوند

و  پیشین  کل  مدیر  معارفه  و  تودیع  مراسم 
جدید محیط زیست استان تهران به درگیری 

کشید. 
صبح دیروز در حالی که مراسم تودیع سعید 
زیست  محیط  پیشین  کل  مدیر  محمودی، 
مهران  حضور  با  شد که  برگزار  تهران  استان 
برادران نصیری، مشاور و رئیس دفتر سازمان 
حفاظت محیط زیست که به تازگی با حفظ 
محیط  معاونت  سرپرست  عنوان  به  سمت 
این  است،  شده  منصوب  انسانی  زیست 

فیزیکی کشید.  درگیری  به  مراسم 
در ساعت  ما«،  »پیام  اساس شنیده های  بر 
که  حالی  در  دیروز  ظهر  از  پیش   11:۳0
محمودی، مدیر کل پیشین در حال گشت زنی 
برکناری  خبر  بوده،  خجیر  ملی  پارک  در 
او  به  معارفه  و  تودیع  جلسه  برگزاری  و  او 
اعلام می شود. در این مراسم درگیری میان 
است. داده  رخ  نصیری  برادران  و  محمودی 
روزهای  در  که  است  حالی  در  اتفاق  این 
گذشته با برکناری ناگهانی مسعود عالیخانی، 
زیست  محیط  معاونت  پیشین  سرپرست 
زیست،  محیط  حفاظت  سازمان  انسانی 
برادران نصیری در جای او منصوب شد. این 
انتصاب سبب شد کارکنان معترض سازمان 
نیز  این  از  پیش  زیست که  حفاظت محیط 
درباره انتصابات جدید انتقاداتی مطرح کرده 
رئیس  سلاجقه،  علی  به  دیگر  بار  بودند، 
انتقاد کنند. زیست  محیط  حفاظت  سازمان 

درگیری در مراسم تودیع 
و معارفه یکی از مدیران 

محیط زیست
فرماندهی  راهور  پلیس  رئیس    - مازندران 
تردد  به ممنوعیت  اشاره  با  مازندران  استان  انتظامی 
طبیعی،  منابع  و  جنگل ها  در  آفرودی  خودروهای 
موجب  مناطق  این  در  خودروها  این  تردد  گفت: 
جنگلی  و  طبیعی  عرصه های  در  اکوسیستم  تغییر 
است. ممنوع  قانونی  مجوز  بدون کسب  و   می شود 
به گزارش پایگاه خبری پلیس، نصرالله بیگلری با بیان 
این خبر، اظهار کرد: در راستای مطالبات مردمی و دستور 
مقام قضایی مبنی بر کثرت تعداد و افزایش فعالیت 
خودروهای آفرودی در مناطق شهری و روستایی، به 
استان  بوم  زیست  و  طبیعی  منابع  عرصه های  ویژه 
گرفت. قرار  ماموران  کار  دستور  در  موضوع   مازندران، 

وی افزود: طبق ماده 10 آیین نامه اجرایی قانون حفاظت 
به مناطق جنگلی و  بهسازی محیط زیست، ورود  و 

ماده  الف  بند  در  مازندران  استان  طبیعی  عرصه های 
۳ قانون حفاظت و بهسازی محیط زیست و عبور از 
آنها به استثنای جاده ای عمومی تابع دستورالعمل های 
بود. خواهد  زیست  محیط  حفاظت   سازمان 

بیگلری با اشاره به توقیف 12 دستگاه خودرو آفرودی 
در جنگل های شهرستان آمل از سوی ماموران پلیس، 
قانون  اجرایی  نامه  آیین   8 ماده  طبق  کرد:  اظهار 
که  عملی  هر  زیست،  محیط  بهسازی  و  حفاظت 
موجب از بین رفتن رستنی ها و تغییر اکوسیستم در 
 پارک های جنگلی و آثار طبیعی ملی شود، ممنوع است.

وی همچنین تصریح کرد: طبق ماده 11 آیین نامه اجرایی 
قانون حفاظت و بهسازی محیط زیست هر عملی که 
موجب از بین رفتن رستنی ها و تغییر اکوسیستم شود در 
پناهگاه حیات وحش و مناطق حفاظت شده که اراضی 

باشد، بدون اجازه ممنوع است. به دولت   آن متعلق 
وی گفت: تخریب گونه های زیستی و پوشش گیاهی 
مناطق، نابودی بوته ها، درختچه ها و انواع پوشش نباتی 
پستانداران کوچک  پرندگان،  لانه های  بردن  بین  از  و 
خزندگان و حشرات و به ویژه تخریب حوضچه های آبخیز 
با ایجاد کردن راه های دسترسی فرعی و دست اندازی 
هیرکانی  جنگل های  طبیعی  بکر  عرصه های  به 
است. آفرودی  خودروهای  تردد  پیامدهای  از   شمال 

رئیس پلیس راهور فرماندهی انتظامی استان مازندران 
در پایان خاطرنشان کرد: در صورت مشاهده هرگونه 
تردد غیرمجاز خودروهای آفرودی در عرصه های منابع 
مازندران،  استان  سطح  بوم های  زیست  و  طبیعی 
اقدامات قانونی برای توقیف خودرو و معرفی به مراجع 

قضایی انجام خواهد شد.

 تردد خودروهای آفرودی در عرصه های منابع طبیعی و جنگلی ممنوع است

دبیر اندیشکده تدبیر آب ایران: در شرایطی از خودکفایی صحبت می کنیم
که با خطرات جدی ناشی از برداشت بیش از حد از منابع آب زیرزمینی روبه رو هستیم

آب را 
هَدر ندهیم
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گندم  در  خودکفایی  پایداری  ما  »نگاه 
گذشته  نیمروز  را  این  است«؛  نان  و 
برگزاری  حاشیه  در  جهاد کشاورزی  وزیر 
نشست هفتگی هیات دولت در گفت وگو 
این  بر  و  کرده  مطرح  خبرنگاران  با 
است: »در سال های گذشته  اساس گفته 
این حرکت  اما  داشتیم،  خودکفایی گندم 
این  پایداری  دنبال  به  ما  و  بود  سینوسی 
به  ساداتی نژاد  جواد  اشاره  هستیم.«  امر 
نگاه  در  اگرچه  گندم«  پایدار  »خودکفایی 
در  را  برداشت  این  است  ممکن  نخست 
مخاطب و ناظر بیرونی ایجاد کند که وزارت 
صرف  نگاه  از  سرانجام  کشاورزی  جهاد 
با  احیاناً  و  کشیده  دست  خودکفایی  به 
جایگزینی نگاه مبتنی بر »امنیت غذایی«، 
رویکردی پایدار، جامع نگر و بلندمدت را در 
نیازهای  تامین  حوزه  سیاست گذاری های 
واقعیت  اما  می کند  دنبال  کشور  غذایی 
آن است که تاکید وزیر جهاد کشاورزی بر 
چنان که  خودکفایی گندم،  بودن  »پایدار« 
در بالا نیز اشاره شد، خارج کردن وضعیت 
و  از »حرکت سینوسی«  خودکفایی گندم 
ایجاد ثبات در مسیر این خودکفایی است. 
»محوری ترین  گفته  اگرچه  ساداتی نژاد 
جریان  در  رییس جمهوری  که  مسئله ای 
بازدید از وزارت جهاد کشاورزی مطرح کرد، 
تأمین پایدار غذای با کیفیت، سالم و ارزان 
با منشاء داخلی بود که بحث تنظیم بازار، 

کاهش  بهره وری،  افزایش  غذا،  سلامت 
دلالی و حمایت از تولید داخل در آن لحاظ 
شده باشد«، اما در عین حال اضافه کرد: 
داخل  تولید  از  حمایت  دولت  ابتدای  »از 
قراردادی  با کشاورزی  حوزه کشاورزی  در 
خرید  قیمت  افزایش  با  و  شده  شروع 
تضمینی و کاهش قیمت کود، عملًا افزایش 
تغذیه خاک را باعث شده و امسال ما از 
مرز ٧ میلیون تن تولید گذشتیم و شرایط 
مطلوبی در تولید گندم داریم.« وزیر جهاد 
کشاورزی همچنین گفته است: »در نتیجه 
این رخدادها در خصوص گندم و کود گرفته 
شده، ما در سال زراعی آینده همین مسیر 
پایداری  ما  نگاه  و  را پیش خواهیم رفت 
در  ما  است.  نان  و  گندم  در  خودکفایی 
اما  داشتیم  خودکفایی  گذشته  سال های 
این حرکت سینوسی بود و اکنون به دنبال 

هستیم.« امر  این  پایداری 
جهاد  وزیر  اظهارات  این  با  همزمان  اما 
زاویه  از  مجلس  نماینده  یک  کشاورزی، 
دیدی متفاوت به این موضوع اشاره کرده 
نشست  جریان  در  بدری  صدیف  است. 
علنی دیروز مجلس گفت: وزارت کشاورزی 
در اصلاح الگوی کشت غفلت کرده است. 
امنیت  »تامین  که  مجلس  نماینده  این 
کشاورزی  بخش  توسعه  و  کشور  غذایی 
در  را  داخلی«  ظرفیت  و  توان  بر  تکیه  با 
ارزشمند  منابع  بهینه  »مدیریت  گروی 

آبی و خاکی کشور« می داند، گفته است: 
الگوی کشت و مصرف  »متاسفانه اصلاح 
در  به روز  آب رسانی  الگوهای  پایه  بر  آب 
گرفته  قرار  غفلت  مورد  کشاورزی  وزارت 
است.« نماینده اردبیل که از آن چه »فاجعه 
در مدیریت منابع آب« خواند، گلایه کرده 
است. او با طرح این پرسش از وزیر جهاد 
آشفته  وضعیت  این  چطور  کشاورزی که 
در  »متاسفانه  گفت:  می کند،  توجیه  را 
همکاران شما  الگوی کشت،  اصلاح  بحث 
توصیه  به  فقط  جهاد کشاورزی  وزارت  در 
کفایت می کنند و اثربخشی چندانی در این 
»این  کرد:  تصریح  بدری  ندارند.«  حوزه 

متوقف کنید.« را  زیان بار  روند 
اما در حالی که بحث خودکفایی و امنیت 
مهم  موضوعاتی  به عنوان  همواره  غذایی 
توجه  مورد  کشور  سیاست گذاری های  در 
دست اندرکاران و مسئولان کشور بوده و در 
کارشناسی  اختلاف نظر  شاهد  حال  عین 
دبیر  هستیم،  و  بوده  حوزه  این  در  جدی 
اندیشکده آب ایران به »پیام ما« می گوید: 
مسئولان  و  سیاست گذاران  که  »هدفی 
اجرایی این سیاست ها از خودکفایی دنبال 
می کنند، وقتی به طور پایدار محقق خواهد 
شد که بیش از تمرکز بر صرف خودکفایی، 
شده  مواجه  موضوع  با  دیگری  زاویه  از 
را  غذایی  امنیت  به  دستیابی  مشخصاً  و 
مدنظر قرار دهیم.« انوش نوری اسفندیاری 

به جز  این است که  می افزاید: »نکته مهم 
بهبود وضعیت تولید داخلی یا حتی توسعه 
و  اصول  باید  غذایی،  محصولات  واردات 
و  قرار دهیم  نیز مدنظر  را  دیگری  مسائل 
با نوعی نگاه همه جانبه، گسترده و عمیق، 
مسائل گوناگونی را هدف گذاری کرده و در 
راستای تحقق این اهداف گام برداریم.« از 
نظر نوری اسفندیاری بحث امنیت غذایی در 
کشور ما چندان روشن نیست: »این بحث 
به عبارتی شامل توانایی برای دستیابی به 
حداقل غذا برای هر خانوار ایرانی است و در 
این راستا مباحث و عواملی همچون قدرت 
خرید و دسترسی به غذا نیز مدنظر است. در 
واقع این بحث کامل تر از صرف خودکفایی 
است. روی این موضوع باید بیش از این 
اولًا تولید داخل  روی آن کار کنیم؛ این که 
باید  ثانیاً  و  دارد  ضرورت  میزان  چه  تا 
مشخص کنیم که می خواهیم تولید داخلی 
را با چه قیمت و با پرداخت چه هزینه هایی 
با  محقق کنیم. آن هم در شرایطی که ما 
شرایطی روبروییم که امنیت آبی مان در خطر 
ما در شرایطی  واقع  او گفت: »در  است.« 
از خودکفایی صحبت می کنیم که همزمان 
با خطرات جدی تری روبروییم که از جمله 
ناشی از برداشت بیش از حد از منابع آب 
زیرزمینی است و طبیعتاً نمی توانیم هر دو را 

باهم و به طور توامان محقق کنیم.« 
دبیر اندیشکده تدبیر آب ایران بر این نظر 
است که »اهداف امنیت غذایی به جهات 
گوناگون اهدافی منطقی تر و در عین حال 
صورت  در  که  است  اهدافی  از  انسانی تر 
نوری  می شود.«  حاصل  خودکفایی  تحقق 
اسفندیاری درباره الزامات تحقق این اهداف 
مهمترین  گفت  بتوان  »شاید  می گوید: 
مسئله در دستیابی به امنیت غذایی، تدوین 
برنامه ای جامع برای توسعه و رفاه اجتماعی 
و  آب  پژوهشگر  این  گفته  به  است.« 
کشاورزی اگر در حوزه ه ای خودکفا باشیم اما 
مشکلات دیگری داشته باشیم و به عنوان 
مثال نتوانیم حداقل گوشت و مواد غذایی 
تامین  ایرانی  برای هر خانواده  را  گوناگون 
کامل  به طور  غذایی  امنیت  طبیعتاً  کنیم، 
او  می ماند.  ناقص  و  بود  نخواهد  محقق 
تاکید می کند: »خودکفایی در یک محصول 
حتی ممکن است نافی تحقق امنیت غذایی 
باشد. خودکفایی در یک محصول به معنای 
امنیت غذایی نیست. امنیت غذایی هدفی 
جامع تر است و امکان برنامه ریزی به نحوی 
منطقی تر را برای تامین حداقل مواد غذایی 

هر خانوار ایرانی محقق خواهد کرد.«
اما شاید پرسشی اساسی که در این میان 
محل تامل است، این باشد که اساساً باید 
چه اهدافی مدنظر قرار داد تا مسیر را برای 
کنیم.  هموار  غذایی  امنیت  به  دستیابی 
پرسشی که نوری اسفندیاری در پاسخ به آن 
می گوید: »طبیعتاً برای دستیابی به امنیت 
غذایی باید قدرت خرید و تنوع محصولات 
را نیز مورد توجه قرار دهیم. نکته مهم دیگر 
این است که باید امکان پایدار بودن امنیت 
چرا  دهیم.  قرار  توجه  مورد  نیز  را  غذایی 
بازه زمانی  برای یک  که قرار نیست صرفاً 
محدود و کوتاه مدت امنیت غذایی را تامین 
کنیم؛ بلکه باید برای سال های متمادی و 
بنابراین  و  کنیم  برنامه ریزی  طولانی مدت 
به ثبات و دوام در برنامه ریزی های کشور و 
همچنین نگاهی بلندمدت و جامع نگر نیاز 
داریم، نه این که صرفاً برای یکی، دو سال 
برنامه ریزی کنیم یا احیاناً برنامه هایمان را ٥ 
سال یک بار تجدید کنیم و هر بار با نگاهی 

متفاوت با این مسئله مواجه شویم«. 

 وزیر جهاد کشاورزی از لزوم دستیابی به »خودکفایی گندم« سخن گفت 
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معاون اول رئیس جمهوری از 
وزارت نیرو خواست اقدامات 
ستاد احیای دریاچه ارومیه را 

آسیب شناسی کند

ماموریت به دریافت 
کننده 83 درصد بودجه

اظهاراتی  در  جمهور  رئیس  اول  معاون 
عجیب از وزارت نیرو خواست باید ظرف دو 
هفته آینده اقدامات انجام شده و مصوبات 
ستاد احیای دریاچه ارومیه در سال گذشته 
در  سخنان  این  کند.  »آسیب شناسی«  را 
شده که  بیان  مخبر  محمد  سوی  از  حالی 
اجرایی  دستگاه های  از  یکی  نیرو  وزارت 
به  ارومیه  دریاچه  احیای  طرح  در  ذی نفع 
شمار می رود که بر اساس مستندات منتشر 
از  تاکنون بیش  احیا،  از سوی ستاد  شده 
8۳ درصد بودجه ستاد احیا را به طرح های 

است.  داده  اختصاص  خود 
در  سیزدهم  دولت  رئیس  اول  معاون 
نشست کارگروه نجات دریاچه ارومیه که با 
حضور وزیران نیرو و جهاد کشاورزی، رئیس 
سخنگوی  زیست،  محیط  حفاظت  سازمان 
دولت، استانداران آذربایجان غربی و شرقی 
و مسئولان دستگاه های مربوطه برگزار شد، 
با تأکید بر اینکه احیای دریاچه ارومیه جزء 
سیزدهم  دولت  اساسی  و  جدی  طرح های 
دریاچه  این  احیای  کرد:  تصریح  است، 
و مشارکت محوری مردم  فعال شدن  با  جز 
امکان پذیر نیست و باید تمام ظرفیت ها برای 
آگاه سازی مردم به کار گرفته شود. به گزارش 
ایرنا، محمد مخبر بر ضرورت تأمین اعتبارات 
لازم طرح های نیمه تمام با پیشرفت فیزیکی 
دریاچه  احیای  زمینه  در  درصد   95 بالای 
باید  نیرو  وزارت  و گفت:  تأکید کرد  ارومیه 
ظرف دو هفته آینده یک آسیب شناسی جدی 
شده  انجام  اقدامات  وضعیت  خصوص  در 
در  ارومیه  دریاچه  احیای  ستاد  مصوبات  و 
سال های گذشته انجام دهد. مخبر با اشاره 
طرح های  از  برخی  در  موجود  اشکالات  به 
ارومیه  دریاچه  به  آب  انتقال  ساختاری 
به چه  باید مشخص شود که  تصریح کرد: 
دلیل تکمیل و بهره برداری یکی از طرح های 
انتقال آب و ساخت تونل به رغم هزینه های 
انجام شده و پیشرفت بالای 97 درصدی با 
مشکل روبرو شده و امروز مجبور به ترمیم و 
ایمن سازی آن هستیم. او با اشاره به اهمیت 
اصلاح الگوی کشت و همچنین بهره گیری از 
و کشت گلخانه ای  آبیاری  نوین  روش های 
در راستای کاهش برداشت آب از مسیرهای 
انتقال آب به دریاچه ارومیه بیان کرد: هرگونه 
باید  این دریاچه  برای احیای  تصمیم گیری 
با درنظر گرفتن معیشت مردم برنامه ریزی 
شود. او با اشاره به اهمیت مدیریت منابع و 
مصارف در حوضه آبریز دریاچه ارومیه بیان 
شده  زمان بندی  برنامه ریزی  یک  در  کرد: 
باید نحوه مصارف در استان های حوضه این 
شود.  نظارت  قاطعیت  و  جدیت  با  دریاچه 
مخبر همچنین از وزارتخانه های نیرو و جهاد 
کشاورزی خواست تا با اتخاذ اقدامات فوری و 
بررسی های همه جانبه از حفر چاه های جدید 
غیرمجاز جلوگیری و تدابیر لازم برای چاه های 
دریاچه  این  حوضه  در  غیرمجاز  شده  حفر 
اتخاذ شود. مخبر با تأکید بر تکمیل هرچه 
سریعتر طرح های پساب و تصفیه خانه های 
حوزه  استان های  در  شهری  فاضلاب های 
این دریاچه ادامه داد: با کمک دانشگاه های 
منطقه و در کل کشور، طرح های دانشگاهی 
آب  تبخیر  از  جلوگیری  برای  دانش بنیان  و 
دریاچه و همچنین سدهای این منطقه و در 

کشور تهیه شود.

 اعلام آمادگی ایران برای 
اجرای فوری توافق با آمریکا 

درباره »زندانیان«
مطرح  نظرات  خصوص  در  خارجه  وزارت  سخنگوی 
همچنین  و  آمریکا  خارجه  امور  وزیر  سوی  از  شده 
نماینده ویژه این کشور در امور ایران در ارتباط با مسئله 
زندانیان بیان کرد: جمهوری اسلامی ایران به صورت 
مستقل از برجام، بارها از کانال های مختلف آمادگی 
طرف  به  زندانیان،  مسأله  به  پرداختن  برای  را  خود 
ناصر  ایسنا،  به گزارش  است.  اعلام کرده  آمریکایی 
کنعانی ضمن اعلام آمادگی ایران برای اجرای فوری 
توافق موجود، اعلام کرد: آماده ایم با اجرای این توافق 
ایرانیان بیگناه زندانی شده در آمریکا که به اتهام واهی 
نقض تحریم های ظالمانه و غیرقانونی آمریکا، قربانی 
امکان  شده اند،  کشور  آن  قضایی  نظام  بی عدالتی 
رهایی و بازگشت سریع بِه آغوش خانواده های خود 

باشند. را داشته 

یکی از اهداف ایران 
افزایش هزینه خروج امریکا 

از توافق است 
سه شنبه  ایران  هسته ای  مذاکره کننده  تیم  مشاور 
که  گفت  قطر  الجزیره  شبکه  با  گفت وگو  در  شب 
هزینه  بالابردن  هسته ای  مذاکرات  اهداف  از  یکی 
به گزارش  است.  آینده  در  توافق  از  آمریکا  خروج 
هزینه دار  گفت:  مرندی  محمد  الجزیره،  از  ایرنا 
ضرورتی  توافق،  از  آمریکا  خروج  هرگونه  شدن 
نفع  به  و  بوده  توافق  تقویت  آن  هدف  که  است 
بالابردن  ابعاد  از  یکی  کرد:  اضافه  او  است.  همه 
و  داخلی  هسته ای  ضمانت های  وجود  هزینه، 
حقوقی  و  سیاسی  اقتصادی،  ضمانت های  نیز 
ضمانت  از  مقصود  گفت:  پایان  در  مرندی  است. 
و  خارجی  شرکت های  کردن  مصون  اقتصادی، 
آمریکاست.  تحریم های  مقابل  در  آنان  از  حمایت 
یک  از  نقل  به  بلومبرگ  خبری  شبکه  پیش تر 
در  که  وین  مذاکرات  به  آشنا  اروپایی  دیپلمات 
تماس با مقام های آمریکایی است، گزارش داد که 
توافق  احیای  طرح  به  ایران  پاسخ  اروپا  اتحادیه 

می داند. سازنده  را  هسته ای 

اطلاعات سپاه همکاری 
مستندسازان با »کلوزاپ«

 را ممنوع کرد 
سازمان اطلاعات سپاه در اطلاعیه ای اعلام کرد هر 
هاوس(،  )گرین  موسسه کلوزاپ  با  همکاری  گونه 
نقل  به  فارس  خبرگزاری  به گزارش  است.  ممنوع 
این  به  اطلاعیه  این  متن  گرداب،  وب سایت  از 
بالأخص  هنرمندان  عموم  اطلاع  به  است:  شرح 
مستندسازان محترم می رساند که موسسه آموزشی 
موسسه  یک  مستند،  حوزه  در  فعال  کلوزآپ، 
و  مادی  حمایت های  با  که  بوده  صهیونیستی 
فعالیت  حال  در  اسرائیل  اشغالگر  رژیم  معنوی 
است. این مجموعه که پیش از این با عنوان گرین 
ماهیت  افشای  دلیل  به  داشته،  فعالیت  هاوس 
ایجاد  از  جلوگیری  برای  و  پرده  پشت  حامیان 
ثبتی  موقعیت  مسلمان،  کشورهای  در  حساسیت 
است.  منتقل کرده  بروکسل  به  آویو  تل  از  را  خود 
ایرانی  اتباع  همکاری  و  ارتباط  هرگونه  رو  این  از 
قوانین  طبق  و  ممنوع  صهیونیستی  موسسه  این  با 
طریق  از  پیگیری  قابل  ایران  اسلامی  جمهوری 

بود. خواهد  قضائی  مراجع 

جمعیت یکی از 
مؤلفه های مهم 
قدرت کشور است

جلسه  دومین  در  سیزدهم  دولت  رئیس 
چهارشنبه  دیروز  ظهر  جمعیت که  ملی  ستاد 
برگزار شد، جمعیت را یکی از مؤلفه های مهم 
قدرت کشور عنوان کرد و گفت: ضروری است 
جمعیت،  پایش  در  شده  ایجاد  نگرانی های 
هماهنگ  و  جامع  سریع،  اقدامات  به  منجر 
در اجرای قانون »حمایت از خانواده و جوانی 
جمعیت« شود. به گزارش ایرنا، ابراهیم رئیسی 
گفت: ضروری است سامانه پایش تسهیلات 
تحقق  راستای  در  جوان،  زوج های  به  دولتی 
قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت از 
سوی ستاد ملی جمعیت تشکیل شود. رئیسی 
ضمن تاکید بر اینکه اشکالات احتمالی قانون 
حمایت از خانواده و جوانی نباید مانع اجرای 
آن شود، از دستگاه های مسئول خواست که این 
قانون را با جدیت و قوت اجرا کنند. رئیسی به 
دبیرخانه ستاد ملی جمعیت ماموریت داد تا در 
حین اجرای قانون حمایت از خانواده و جوانی 
جمعیت، ابهامات و کاستی های احتمالی آن را 
احصا کرده و ضمن ارائه گزارش به ستاد ملی 
جمعیت، از راه های مقتضی برای برطرف شدن  

موارد مورد نظر کوشش کند.

انوش نوری اسفندیاری: قرار 
نیست صرفاً برای یک بازه زمانی 
محدود و کوتاه مدت امنیت 
غذایی را تامین کنیم. بلکه 
باید برای سال های متمادی و 
طولانی مدت برنامه ریزی کنیم 
و بنابراین به ثبات و دوام در 
برنامه ریزی های کشور و همچنین 
نگاهی بلندمدت و جامع نگر 
نیاز داریم، نه این که صرفاً برای 
یکی، دو سال برنامه ریزی کنیم 
یا احیاناً برنامه هایمان را ٥ سال 
یک بار تجدید کنیم و هر بار با 
نگاهی متفاوت با این مسئله 
مواجه شویم

سخنگوی کمیسیون امنیت 
ملی و سیاست خارجی مجلس 
با بیان این که »برای پایداری 
توافق باید موضوعات پادمانی 
بسته شود«، از لزوم »دریافت 
تضمین« سخن گفت و اضافه 
کرد: بحث راستی آزمایی نیز دیگر 
خواسته جمهوری اسلامی است

وزیر جهاد کشاورزی می گوید توصیه رئیس جمهوری در جریان بازدید از این وزارتخانه، تامین پایدار غذای با کیفیت، سالم 
و ارزان با منشاء داخلی بوده است. حال آن که یک نماینده مجلس همزمان با این سخنان وزیر جهاد کشاورزی، نسبت به 
آن چه »فاجعه در مدیریت منابع آب« خوانده، گلایه کرده و خواستار اصلاح الگوی کشت شده است. این در حالی است که 
به باور دبیر اندیشکده آب ایران، امنیت غذایی لزوماً با خودکفایی در یک محصول محقق نمی شود و حتی ممکن است این 

نوع خودکفایی تک محصولی نافی تامین امنیت غذایی باشد.

گزارش روز

|  
منا

 ای
 |

نشست غیرعلنی مجلس چند ساعت پیش از اعلام موضع اتحادیه اروپا در خصوص پاسخ ایران برگزار شد

٣ خواسته جمهوری اسلامی برای احیای برجام
هنوز ساعتی از زمان معمول برگزاری جلسات 
علنی مجلس باقی بود که رئیس مجلس زنگ 
درآورد؛  به صدا  را  دیروز  علنی  نشست  پایان 
زودهنگام  پایان  از  خبر  همزمان  که  زنگی 
نشست علنی دیروز می داد و البته آغاز نشستی 
ارشد  مسئولان  از  شماری  حضور  با  غیرعلنی 
دولتی و حاکمیتی. نشستی که با حضور علی 
شمخانی دبیر شورای عالی امنیت ملی، حسین 
امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه، محمد اسلامی 
باقری کنی  علی  اتمی،  انرژی  رئیس سازمان 
بهروز  و  هسته ای  مذاکره کننده  تیم  مسئول 
کمالوندی سخنگوی سازمان انرژی اتمی برگزار 
شد و با وجود آن که پشت درهای بسته برگزار 
شد اما آن طور که از ترکیب میهمانان آن پیدا 
و گفت وگوی  صحبت  برای  بود  فرصتی  بود، 
نمایندگان و مسئولان دولتی و حاکمیتی درباره 
پرونده هسته ای و برجام. آن هم در شرایطی 
چند  تنها  به فاصله  غیرعلنی  نشست  این  که 
ساعت پیش از پایان مهلت تعیین شده برای 
پاسخ  نسبت به  اروپا  اتحادیه  اعلام موضع 
پیشنهادی  پیش نویس  به  اسلامی  جمهوری 
که  موضعی  می شد.  برگزار  اتحادیه  این 
چهارشنبه  شامگاه  بود  قرار  قبلی  اعلام  بنابر 
شود  اعلام  برجام  مقابل  طرف های  ازسوی 
بر ماه ها مذاکره  باشد  پایانی  این معنا،  به  و 
آن که  حال  برجام.  احیای  برای  بی نتیجه 

بالاخره  جاری  هفته  میانه  اسلامی  جمهوری 
به پیش نویس پیشنهادی اتحادیه اروپا پاسخ 
داد و در حالی که طی روزهای گذشته شاهد 
گمانه زنی های رسانه ای در خصوص سرنوشت 
برجام بودیم، حالا باید آرام آرام خود را برای 
و  برجام  نهایی  فرجام  و  سرنوشت  از  اطلاع 
نتیجه ماه ها مذاکره برای احیای این توافق نامه 

آماده کنیم.
این در حالی بود که بنابر آن چه نایب رئیس 
و سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
افکار  خارجی مجلس در اختیار خبرنگاران و 
عمومی قرار دادند، »روند توافق در حال انجام 
قامت  در  مقتدایی  عباس  که  آن طور  است.« 
نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس به خبرنگاران گفته »در حال 
حاضر تصمیم سیاسی ایران گرفته و اعلام شده 
آمریکا  به خصوص  مقابل  طرف  این  اکنون  و 
است که باید تصمیم سیاسی خود را بگیرد.« 
او که نشست غیرعلنی دیروز مجلس را در نوع 
است:  گفته  کرده،  توصیف  »کم نظیر«  خود 
و  منتقل  نمایندگان  دیدگاه  جلسه  این  »در 
توضیحات مقامات دست اندرکار مذاکرات ارائه 
شد تا به تفاهم و هم فکری در بالاترین سطح 
برسیم.« مقتدایی همچنین با اشاره به برگزاری 
نشستی دیگر در شورای عالی امنیت ملی که در 
آن نیز اعضای کمیسیون امنیت ملی و سیاست 

خارجی مجلس حضور داشتند، گفت: »در حال 
حاضر پیام رد و بدل شده بین ایران و آمریکا در 
این فضا قرار دارد که اگر تصمیم بگیرند منافع 
در  توافق  بگیرند،  نظر  در  ویژه  به طور  را  ایران 
دسترس است. اما اگر قرار باشد در بیان چیزی 
بگویند اما در عمل آن را عملیاتی نکنند، همه 
مسئولیت ها بر عهده طرف مقابل خواهد بود.«

و  ملی  امنیت  کمیسیون  سخنگوی  همزمان 
سیاست خارجی مجلس نیز با اتمام نشست 
غیرعلنی دیروز، در جمع خبرنگاران حاضر شد 
و گفت: »در مسیر توافق هستیم اما هنوز به 
توافق نرسیدیم؛ هر چند فاصله چندانی نداریم، 
ولی اگر اراده جدی وجود داشته باشد خیلی 
بود.«  خواهیم  شاهد  را  اتفاق  این  سریع 
محور  به  اشاره  با  همچنین  عمویی  ابوالفضل 
دیروز،  غیرعلنی  نشست  برخی گفت وگوهای 
از پیشرفت های هفته های گذشته سخن گفت 
متنی  وین  در  گذشته  »هفته  کرد:  تاکید  و 
که  دادند  قرار  اسلامی  جمهوری  اختیار  در 
پیشنهادهای جدیدی در موضوعات باقی مانده 
بود. ایران آن ها را مرور کرد و بنابر گزارش ارائه 
شده پاسخ را ارسال کردیم و نیاز است که نظرات 
جمهوری اسلامی مدنظر قرار گیرد.« او گفت: 
»مهمترین نکته اهمیت قانون اقدام راهبردی 
برای رفع تحریم ها است که آقای شمخانی هم 
به آن اشاره داشت و تاکید کرد که این قانون 

گام مهمی برای پیشبرد برنامه هسته ای کشور 
عمویی که  است.«  مذاکرات  موضع  تقویت  و 
»نکته کلیدی در اهداف مذاکرات« را »انتفاع 
اقتصادی مردم ایران« خوانده، همچنین گفته 
رفع  ایران  خارجی  تجارت  موانع  »باید  است: 
شود و محدودیت های غیرقانونی فروش نفت 
برداشته شود. همچنین ما به منابع فروش نفت 
برای تأمین نیاز مردم دسترسی پیدا کنیم. تجار 
خارجی  تجارت  روند  در  را  روندی  چنین  هم 
دنبال  مذاکرات  در  این مسیر  دنبال می کنند. 
شده و مطالبه است. نهایتا خروجی مذاکرات 
گزارش رفع تحریم ها خواهد بود که دولت باید 
به مجلس ارائه کند. این ملاک ما برای ارزیابی 
در مجلس خواهد بود.« او با بیان اینکه تضمین 
و راستی آزمایی دو موضوع جدید در مذاکرات 
است، گفت: »اگر بخواهیم به شرایط سال 2015 

طرف هایی  که  باشد  تضمینی  باید  برگردیم، 
که می خواهند با ایران کار اقتصادی و تجاری 
انجام دهند، تحت تأثیر تحریم ها قرار نگیرند. 
این موضوع مهمی بود که مورد پذیرش طرف 
مقابل قرار گرفته است.« عمویی با بیان این که 
»برای پایداری توافق باید موضوعات پادمانی 
نیز  راستی آزمایی  بسته شود«، گفت: »بحث 
دیگر خواسته جمهوری اسلامی است که هم 
باید اصل موضوع پذیرفته شود، هم بازه زمانی 
برای راستی آزمایی رفع تحریم ها درنظر گرفته 
دنبال شود که  مختلفی  اقدامات  هم  و  شود 
تحریم ها  که  کند  راستی آزمایی  بتواند  ایران 
موضوع  دو  شود؛  برداشته  مستمر  به صورت 
موضوع  بر  علاوه  تضمین ها  و  آزمایی  راستی 
رفع تحریم ها به صورت مکتوب در پیش نویس 

است.« اشاره شده 

روی خط خبر
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از  پیش  سال   17 از  بیشتر  استرالیا  موزه 
تصمیم به احیای جمعیت تیلاسین برگشت 
از  بیش  بازمانده  ژنتیکی  نمونه های  چون 
با  و  شده  تغییر  و  استحاله  دستخوش  حد 
احیای  نبود.  بازیابی  قابل  زمان  آن  فناوری 
ببر تاسمانی همیشه طرفدار داشت. حتی در 
آخرین  مرگ  از  پس  سال  )سه  سال 1999 
تیلاسین( هم رئیس وقت موزه استرالیا گفته 
بود که می خواهد با جای دادن تخمک حاوی 
اطلاعات ژنتیکی حیوان منقرض شده در بدن 
کیسه دار  پستاندار  )یک  تاسمانی  شیطان 
دیگر( ببر تاسمانی را زنده کند. آن زمان اما این 
پیشنهاد با تردید بسیار روبه رو بود. حالا طبق 
گزارشی که کیتی هانت در سی ان ان نوشته و 
جدید  بلندپروازانه  پروژه  شده،  منتشر  دیروز 
قرار است از پیشرفت های مهندسی ژنتیکی، 
بازیابی دی ان ای باستانی تکثیر مصنوعی برای 

استفاده کند. حیوان  بازگرداندن 

اندرو پاسک، استاد دانشگاه ملبورن و رئیس 
آزمایشگاه تحقیقاتی ترمیم ژنتیکی تیلاسین، 
که مدیریت این ایده جدید را بر عهده دارد، 
می گوید: »ما قویا از این دفاع خواهیم کرد که 
قبل از هر چیز باید از تنوع زیستی خود در برابر 
انقراض بیشتر محافظت کنیم، اما متاسفانه 
ما شاهد افزایش سرعت از بین رفتن گونه ها 

نیستیم.«

کیسه داران  تکاملی  زیست شناس  این 
برای  فرصتی  فناوری  »این  می کند:  اضافه 

اصلاح این روند فراهم می کند و می تواند در 
شرایط استثنایی که گونه ای مهم از بین رفته، 

شود.« به کارگرفته 

علوم  شرکت  با  همکاری  یک  پروژه  این 
زیستی کولوسال  )Colossal( است که بن 
لام، کارآفرین فناوری و جورج چرچ، کارشناس 
ژنتیک دانشکده پزشکی هاروارد، موسسان آن 
هستند. این شرکت همین حالا در حال کار 
روی پروژه جاه طلبانه -اگر نگوییم جسورانه تر- 
دیگری هم است؛ پروژه ای 15 میلیون دلاری 
برای بازگرداندن ماموت پشمالو البته به شکلی 
تغییریافته. ماموت پشمالو گونه  منقرض شده 
اواسط دوره پلیستوسن  از  باستانی است که 
تا اوایل دوره هولوسن در زمین حیات داشت 
رفت.  بین  از  پیش  هزار سال  چهار  و حدود 
شرکت کولوسال تقریبا از یک سال پیش نوید 
داده که با استفاده از دندان ها، عاج، استخوان ها 
و موهای بازمانده از این ماموت، دی ان ای آن را 

بازیابی خواهند کرد.

 چرا تیلاسین منقرض شد؟
سی ان ان از برنامه تازه دانشگاه ملبورن در 
همکاری با این شرکت علوم زیستی خبر داد 
و درباره ببر )گرگ( تاسمانی نوشت:  تیلاسین 
است، حدود  اندازه یک کایوت  به  تقریباً  که 
2000 سال پیش تقریبا در همه جا ناپدید شد 
به جز جزیره تاسمانی استرالیا. این کیسه دار 
شکارچی که در دوران مدرن می زیست، اگرچه 

نقشی کلیدی در اکوسیستم خود داشت، اما به 
دلیل تعارضات، در بین انسان ها محبوب نبود. 
مهاجران اروپایی در این جزیره، در دهه 1800 
ببر تاسمانی را عامل تلفات دام می دانستند، 
و  فرال  سگ های  موارد،  بیشتر  در  هرچند 
اصلی  مقصر  انسانی  زیستگاه  سوء مدیریت 
بود. همین بهانه شد تا انسان، ببرهای خجالتی 
و شبگرد تاسمانی را تا نقطه انقراض شکار کند.

آخرین تیلاسین که در اسارت زندگی می کرد 
در   19۳6 سال  در  داشت،  نام  بنجامین  و 
از  بوماریس در هوبارتِ تاسمانی  باغ وحش 
بین رفت. فیلمی سیاه وسفید از بنجامین در 
صحبت  بهانه  و  شد  رنگی  سال های گذشته 
شد.  تاسمانی  و گرگ  انقراض  درباره  دوباره 
در  مهم  اتفاقی  که  تیلاسین  آخرین  مرگ 
تاریخ حیات وحش بود، پس از اعلام وضعیت 
حفاظت شده به این گونه اتفاق افتاد؛ زمانی که 

بود. برای نجات گرگ تاسمانی خیلی دیر 

 به امید نشانگرهای ژنتیکی
این پروژه شامل چندین مرحله پیچیده 
شامل علوم و فناوری پیشرو است؛ کارهایی 
مثل ویرایش ژن و ساخت رحم مصنوعی. ابتدا 
این گروه ژنوم دقیقی از حیوان منقرض شده 
می سازد و آن را با ژنوم نزدیک ترین خویشاوند 
اندازه  به  گوشتخوار  -یک کیسه دار  زنده اش 
موش به نام دانارت دم چاق- مقایسه می کند 

تا تفاوت هایشان را شناسایی کند.

پاسک که متخصص ببرهای تاسمانی است، به 
سادگی توضیح می دهد: »سپس سلول های 
 DNA از دانارت استخراج می کنیم و زنده را 
آنها را در هر جایی که با تیلاسین متفاوت است 
ویرایش می کنیم. ما از اساس سلول دانارت 
را مهندسی می کنیم تا به سلول ببر تاسمانی 

تبدیل شود.«

این  با  ما  نهایی  »هدف  می کند:  اضافه  او 
فناوری این است که این گونه ها را به طبیعت 
بازگردانیم، یعنی همان جایی که نقشی کاملا 
اساسی در اکوسیستم داشتند. بنابراین امید 
نهایی ما این است که روزی دوباره آنها را در 

ببینید.« تاسمانی  بوته زاری 

و  تاسمانی  شیطان  نجات  برنامه   
دیگران

جثه دانارت دم چاق بسیار کوچکتر از ببر بالغ 
پاسک می گوید که همه  اما  است،  تاسمانی 
کیسه داران بچه های کوچکی به دنیا می آورند 
که گاهی به اندازه یک دانه برنج است. این 
موش،  اندازه  به  کیسه دار  یک  حتی  یعنی 
عنوان یک  به  اولیه رشد می تواند  مراحل  در 
مادر جایگزین برای یک حیوان بالغ بزرگ تر 
مانند تیلاسین، عمل کند. با این همه به گفته 
خود  قبلی  عادت  به  تیلاسین  بازگرداندن  او 
از  قبل   « شود.  انجام  محتاطانه  بسیار  باید 
اینکه به فکر بازگرداندن کامل آن باشید، هر 
مطالعه  مستلزم  این چنینی،  رهاسازی  گونه 
در  اکوسیستم  در  آن  تعاملات  و  حیوان 
از  طول فصول مختلف و در مناطق وسیعی 

زیستگاه هاست.«

زمانی  خط  پروژه  این  برای  مطالعاتی  گروه 
تعیین نکرده است، اما بن لام معتقد است 
که پیشرفت در این حوزه، سریع تر از تلاش ها 
برای بازگرداندن ماموت پشمالو خواهد بود، به 

علاوه اینکه زمان بارداری فیل ها )که قرار است 
در برنامه احیای ماموت پشمالو به کار گرفته 

شوند( بسیار بیشتر از دونارت هاست.

به جانوران  تکنیک ها همچنین می تواند  این 
کیسه داری مانند شیطان تاسمانی کمک کند 
تا به سرنوشت تیلاسین دچار نشوند، زیرا با 
نتیجه  در  جنگلی  آتش سوزی های  تشدید 

تغییر اقلیم زندگی آنها در خطر است.

پاسک از طرف دیگر می گوید: »فناوری هایی 
که برای برنامه احیای تیلاسین در حال توسعه 
آن هستیم، فواید حفاظتی فوری دارند، مثل 
نیازمند  گونه های کیسه دار  که  کنونی  شرایط 
حفاظت اند. همین حالا نمونه هایی از جمعیت 
در  آتش سوزی  دلیل  به  زنده که  کیسه داران 
خطر انقراض قرار دارند، در بیوبانک های بافت 
منجمد جمع آوری شده است. هرچند، ما هنوز 
ایجاد  بافت،  آن  برداشت  برای  لازم  فناوری 
تبدیل  و سپس  بنیادی کیسه دار  سلول های 
به  اما  نداریم.  را  زنده  به حیوان  آن سلول ها 
عنوان بخشی از این پروژه فناوری را توسعه 

داد.« خواهیم 

ردی از تردید
پیش  از  رو،  پیش  مسیر  حال،  این  با 
 تعیین شده نیست. تام گیلبرت، استاد مؤسسه 
برای  می گوید  کپنهاگ،  دانشگاه   GLOBE
بازیابی یک گونه منقرض شده محدودیت های 
مرکز  مدیر  که  او  دارد.  وجود  توجهی  قابل 
ملی  تحقیقات  بنیاد  تکاملی  هولوژنومیکس 
بازسازی  می دهد که  توضیح  است،  دانمارک 
ژنوم کامل یک حیوان منقرض شده، به وسیله 
بسیار  قدیمی  اسکلت های  در  موجود   DNA
چالش برانگیز است چرا که برخی از اطلاعات 
ژنتیکی از دست رفته است. او برنامه احیای 
که  کریسمس،  جزیره  منقرض شده  موش 
را  می شود  شناخته  نیز  ماکلیر  موش  نام  با 
مطالعه کرده و سال ها پیش نامش به عنوان 
سرپرست پروژه احیای ماموت ها مطرح شده 
اما در پروژه تیلاسین دخالتی ندارد و می گوید: 
»آنها نمی تواند دقیقاً ببر تاسمانی را بازسازی 
یا  ترکیبی  حیوان  یک  عوض  در  اما  کند، 
هیبرید، که شکل تغییر یافته ای از تیلاسین 
است را ایجاد می کنند. بعید است که توالی 
ژنوم کامل گونه های منقرض شده را به دست 
آوریم، بنابراین هرگز نمی توانیم ژنوم از دست 
رفته را به طور کامل بازآفرینی کنیم. همیشه 
این  نیستند.  تغییر  قابل  از قسمت ها  برخی 
انتخاب  را  است  نیاز  تغییراتی که  باید  گروه 
کنند. پس نتیجه نهایی ترکیبی خواهد بود.«

با  هیبریدی  تیلاسین  یک  به گفته گیلبرت 

نقص ژنتیکی ممکن است مشکلات سلامتی 

داشته باشد و بدون کمک انسان زنده نماند. 

او در حالی از تردیدها می گوید که کارشناسان 

دیگر هم به صرف صرف ده ها میلیون دلار برای 

بازیابی گونه های منقرض شده به شدت انتقاد 

دارند، آن هم در حالی که بسیاری از حیوانات 

زنده در آستانه نابودی اند. از نگاه گیلبرت اما 

این،  به  شبیه  انقراض زدایی  پروژه  هر  فایده 

شگفت انگیزبودن آن است. او می گوید: »انجام 

قابل توجیه است  نظر من بسیار  به  این کار 

چون مردم را درباره علم، طبیعت و حفاظت 

به هیجان می آورد. و با اطمینان می گویم اگر 

به  باشیم،  جهان  این  زیستمندان  است  قرار 

اصلی  اما مسئله  نیازمندیم.  احیا  برنامه های 

اینجاست؛ آیا آنها می دانند که آنچه به دست 

و فقط گونه ای  نیست  تاسمانی  ببر  می آورند 

هیبرید و ناقص است؟ ما نمی خواهیم افراد 

که  کنند  احساس  یا  شوند  ناامید  بیشتری 

توسط علم فریب خورده اند.

گروهی از دانشمندان استرالیا می خواهند حیوانی که سال ۱9۳۶ منقرض شد را دوباره زنده کنند

رویای  رستاخیز  ببر »تاسمانی«
اندرو پاسک، رئیس آزمایشگاه تحقیقاتی ترمیم ژنتیکی تیلاسین: قبل از هر چیز باید از تنوع زیستی در برابر انقراض بیشتر 

محافظت کنیم

آتش۸00 خانواده را
در افغانستان آواره کرد

یک افسر پلیس محلی افغانستان اعلام کرد 
که 800 خانواده به دلیل آتش سوزی طبیعی 
که چند روز پیش در بخش فیض آباد واقع 
در ولایت "جوزجان" در این کشور شروع شد، 
آواره شده اند. به گزارش ایسنا، یکی از مقامات 
پلیس به خبرنگاران اعلام کرد که خانواده های 
آواره به شهر »شبرغان«، مرکز ولایت جوزجان 
پلیس  این مقام  برده اند.  پناه  بلخ  و ولایت 
همچنین عنوان کرد این آتش سوزی از تاریخ 
هشت اوت آغاز شده و یک روستا را در بر 
گرفته و روزانه پنج تا شش خانه نیز به طور 
کامل یا جزئی آسیب می بیند. همچنین 120 
خانه مسکونی دیگر نیز در این حادثه طبیعی 
خبرگزاری  گزارش  به  است.  شده  تخریب 
شینهوا، این حریق خسارات گسترده ای برجا 
گذاشته و تاکنون نیز مهار نشده است. علت 

شروع آتش سوزی مشخص نشده است.

نابودی درختان 
عرض های جغرافیایی 

شمالی بر اثر آتش سوزی
داده ها نشان می دهد که از بین رفتن درختان 
ناشی از آتش سوزی در عرض های جغرافیایی 

شمالی دور، شدیدترین میزان است.
به گزارش ایسنا، داده ها حاکی از آن است که 
جنگل های شمالی در عرض های جغرافیایی 
طی  آتش سوزی  وقوع  دلیل  به  دور  شمالی 
دیگری  مکان  هر  از  بیش  دهه گذشته  یک 
و  داده اند  دست  از  را  خود  درختی  پوشش 
روسیه بیش از هر کشور دیگری درختان خود 
را بر اثر آتش سوزی از دست داده است. منطقه 
شمالی گستره عظیمی از جنگل های سوزنی 
برگ است که نیمکره شمالی را احاطه کرده و 
بخش هایی از اسکاندیناوی، استونی، لیتوانی، 
روسیه، آلاسکا و کانادا و سایر کشورها را در بر 
می گیرد. آتش سوزی های جنگلی در این مناطق 
نگران کننده هستند زیرا می تواند منجر به انتشار 
کربن مدفون در اعماق خاک و همچنین از 
بین رفتن درختان شود. درختان در جنگل های 
شمالی مدت یک قرن طول می کشد تا دوباره 
رشد کنند. بر اساس تحقیقات سازمان دیده بان 
جهانی جنگل که دیروز )چهارشنبه( منتشر شد، 
درختی  پوشش  مجموع  از  درصد   70 حدود 
تخریب شده ناشی از آتش سوزی در 20 سال 
گذشته در جنگل های شمالی رخ داده و حدود 
80 میلیون هکتار در دوره 2001 تا 2021 از بین 
حدود 5۳   2001 سال  از  روسیه  است.  رفته 
میلیون هکتار از پوشش درختی خود را از دست 
داده که منطقه ای به وسعت فرانسه محسوب 
میشود. در همین مدت کانادا حدود 27 میلیون 
هکتار را بر اثر آتش سوزی از دست داده است. 
روزنامه گاردین، جیمز مک کارتی،  به گزارش 
از  یکی  و  جهانی  منابع  موسسه  تحلیلگر 
نویسندگان این گزارش گفت: این موضوع بسیار 
نگران کننده است. این یافته ها باید زنگ خطری 
برای جهان باشد. جنگل ها بهترین خط دفاعی 
ما در برابر تغییرات آب و هوایی هستند و باید 

در اولویت  باشند.

با رسیدن گرد و غبار عراق

غلظت غبار در آبادان و خرمشهر 
به 9 برابر حد مجاز رسید

بود،  داده شده  پیش هشدار  از  که  همانطور 
و  رسید  آسمان خوزستان  به  عراق  گردوغبار 
میزان غلظت غبار را در آبادان و خرمشهر به 9 
برابر حد مجاز رساند. دیروز اداره کل حفاظت 
میزان  کرد:  اعلام  خوزستان  زیست  محیط 
غلظت گرد و غبار در آبادان و خرمشهر در پیش 
از ظهر روز چهارشنبه به بیش از 9 برابر حد 
مجاز رسید. به گزارش اداره کل حفاظت محیط 
غبار  و  غلظت گرد  میزان  زیست خوزستان، 
PM10 بر حسب میکروگرم بر متر مکعب در 
ساعت 10 روز چهارشنبه در آبادان یک هزار و 
410، و خرمشهر یک هزار و ۳79 گزارش شد.

بر اساس این گزارش همچنین میزان غلظت 
گرد و غبار با اندازه 10 میکرون در این ساعت، در 
شهرهای بندر امام خمینی)ره( 608، حمیدیه 
اهواز 259 ، سوسنگرد  ۳۳9، شادگان 694، 
 ،1۳4 هندیجان   ،190 و کرخه  شوش   ،256
دزفول 147، رامشیر 149 ، شوشتر 1۳4، گتوند 
ایذه  88، مسجد سلیمان 80، رامهرمز 61 و 
این  بود. تجربه  بر مترمکعب  41 میکروگرم 
وضعیت در حالی است که حد مجاز غبار در 
هوا 150 میکروگرم بر مترمکعب است. پیش 
روز  خوزستان  هواشناسی  کل  اداره  این  از 
سه شنبه در اطلاعیه ای درباره افزایش سرعت 
باد و رسیدن گرد و خاک عراقی به خوزستان 
در روز چهارشنبه هشدار داده بود. در این هشدار 
غبار  و  توده گرد  تاثیر  بود:  آمده  زرد  سطح 
عراقی بر مناطق غربی و جنوب غربی استان 
از اوایل وقت چهارشنبه تا اواخر وقت چهارشنبه 
سبب کاهش دید افقی، کیفیت هوا و افزایش 

غلظت آلاینده های گرد و غبار خواهد شد.

گیلبرت می گوید: انجام این 
کار به نظر من بسیار قابل 
توجیه است چون مردم را 

درباره علم، طبیعت و حفاظت 
به هیجان می آورد. و با 

اطمینان می گویم اگر قرار است 
زیستمندان این جهان باشیم، 
به برنامه های احیا نیازمندیم. 

اما مسئله اصلی اینجاست؛ 
آیا آنها می دانند که آنچه به 

دست می آورند ببر تاسمانی 
نیست و فقط گونه ای هیبرید 

و ناقص است؟ ما نمی خواهیم 
افراد بیشتری ناامید شوند یا 
احساس کنند که توسط علم 

فریب خورده اند

|پیام ما| تقریباً ۱00 سال پس از انقراض و نیستی، ببر تاسمانی ممکن است بار دیگر به زندگی برگردد. دانشمندان در حالی می خواهند 
این کیسه دار راه راه را که با نام تیلاسین شناخته می شود، احیا کنند که آخرین فرد بازمانده از این گونه سال ۱9۳۶ در باغ وحشی در 
جزیره تاسمانی از بین رفت. احیای ببر )گرگ( تاسمانی رویای جدیدی نیست. ۱۷ سال پیش هم موزه استرالیا برنامه داشت با استفاده 
از نمونه های دی ان ای این جانور منقرض شده را به زندگی برگرداند، اما از تصمیم خود منصرف شد چون علم ژنتیک به اندازه امروز 

پیشرفته نبود. با این همه هنوز تردیدهایی وجود دارد.

پاسک می گوید: فناوری هایی 
که برای برنامه احیای تیلاسین 

در حال توسعه آن هستیم، 
فواید حفاظتی فوری دارند، 

مثل شرایط کنونی که گونه های 
کیسه دار نیازمند حفاظت اند. 

همین حالا نمونه هایی از 
جمعیت کیسه داران زنده 

که به دلیل آتش سوزی در 
خطر انقراض قرار دارند، در 
بیوبانک های بافت منجمد 

جمع آوری شده است. هرچند، 
ما هنوز فناوری لازم برای 
برداشت آن بافت، ایجاد 

سلول های بنیادی کیسه دار 
و سپس تبدیل آن سلول ها 
به حیوان زنده را نداریم. اما 

به عنوان بخشی از این پروژه 
فناوری را توسعه خواهیم داد
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حیات   مدیریت  و  حفاظت  دفتر  سرپرست 
وحش از حضور »پیروز« - توله یوز نر - در 
سایت فضای باز پردیسان به صورت دائمی از 
شهریورماه همچنین وضعیت خوب »ایران« - 
مادر پیروز - و تمرکز سازمان محیط زیست 
بر حفظ یوز ماده تازه پیدا شده به همراه چهار 

توله اش خبر داد.
یوز  توله  تنها  »پیروز«  ایسنا،  گزارش  به 
باقی مانده از »ایران« و فیروز« که در شرایط 
تکثیر در اسارت 11 اردیبهشت ماه سال جاری 
 21 است،  آمده  دنیا  به  سزارین  روش  به 
مردادماه پس از سه ماه از تولد، برای اولین 
بار در فضای باز قرار گرفت و زیر نور خورشید 

لمس کرد. را  خاک 
غلامرضا ابدالی در گفت وگو با ایسنا به حضور 
»پیروز« در طبیعت اشاره کرد و گفت: او هنوز 
فضای  سایت  وارد  دائمی  و  به صورت کامل 
حال  در  سایت  است.  نشده  پردیسان  باز 
به صورت  شهریورماه  در  تا  است  آماده سازی 
حال  در  شود.  منتقل  آن  به  دائمی  و  کامل 
حاضر تنها چند ساعتی از روز را در کنار یوزبان 
خود در سایت و زیر نور آفتاب حضور دارد.

او درباره تقویت مهارت های »پیروز« بیان کرد: 
سایت  در  او  مهارت های  تقویت  برنامه های 
می شود.  مشخص  زمان  مرور  به  باز  فضای 
»پیروز« هنوز توله است و به همین دلیل در 
حال حاضر مرحله به مرحله پیش خواهیم 

رفت و در حال سنجش وضعیت او هستیم. 
ابتدا باید کمی به محیط طبیعی، بیابانی، زیر 
نور آفتاب و ... عادت کند. وفق دادن »پیروز« 
که  دارد  شرایطی  موارد  این  از  کدام  هر  با 

نیازمند زمان است.
و  »ایران«  وضعیت  به  پایان  در  ابدالی 
پیدا  تازه  ماده  یوز  برای  سازمان  برنامه های 
شده و چهار توله اش اشاره کرد و گفت: »ایران« 
وضعیت خوبی دارد اما در حال حاضر تمرکز 
سازمان بر »هلیا« یوز ماده تازه پیدا شده به 

همراه چهار توله اش است. در حال امن کردن 
زیستگاه ها هستیم تا بتوانیم  این گونه را در 
زیستگاه ها بیشتر حفظ کنیم. جلساتی را برای 
»هلیا« با وزارت راه و شهرسازی و پلیس راه 
برگزار کرده ایم تا علاوه بر ایمن سازی جاده ها، 
آموزش هایی به رانندگان برای رعایت سرعت 
مجاز انجام شود. نورپردازی در اطراف جاده ها 
امنیت  می توان  که  است  مواردی  دیگر  از 
بیشتری را در حاشیه راه ها ایجاد کرد تا خطر 

برخورد با وسایل نقلیه کاهش یابد.

»پیروز« فعلا توان یادگیری شکار را ندارد
میدان

باید این قصور را پیگیری 
کرد که چرا این محیط بان به 
راحتی به قتل رسید و دست 
و پا بسته در تیررس تیر این 

قاتل قرار گرفت

فرمانده یگان حفاظت سازمان محیط  زیست

قاتل محیط بان »برومند نجفی« همچنان فراری است
محیط  سازمان  حفاظت  یگان  فرمانده 
قانون  نقصان های  به  اشاره  با  زیست 
به کارگیری سلاح برای محیط بانان گفت: از 
نظر ما محیط بان مقتول »برومند نجفی« 
حتما  را  او  شهادت  مسأله  و  بوده  شهید 

کرد. خواهیم  پیگیری 
جمشید محبت خانی با بیان اینکه مشکلات 
قانون به کار گیری سلاح توسط محیط بانان 
را به مجلس اعلام کرده ایم به ایلنا گفت: 
قانون حمایت بیمه قضایی از محیط بانان 
در سال 99 تصویب و ابلاغ شد و تا پیش 
از  استفاده  مورد  در  قانونی  هیچ  آن  از 
سلاح توسط محیط بان وجود نداشت. او 
افزود: پس از آن سه بند به قانون نحوه 
به کارگیری سلاح توسط محیط بانان افزوده 
شد که از نظر ما این سه بند با توجه به 
نوع مأموریت محیط بانان ناقص بود و عملا 
در برخی موقعیت ها کار را برای محیط بان  
و  نوشتیم  ما  را  این  است،  سخت کرده 
به مجلس داده ایم و  را  پیشنهادات خود 
قرار است همراه با اصلاح قانون به کارگیری 
سلاح برای پلیس در دستور کار مجلس 

قرار بگیرد.
محبت خانی ادامه داد: در حال حاضر به غیر 
از قانون به کارگیری سلاح، محیط بانی کشور 
در حوزه ماموریت و امکاناتی که در اختیار 
الان  حالی که  در  است،  سنتی  دارد  قرار 

وجود  مدرنی  بسیار  مأموریتی  تجهیزات 
دارد که ارتباطات چهره به چهره محیط بان 
را با شکارچیان غیرمجاز به حداقل برساند.
او تأکید کرد: باید به این سمت برویم که 
تماس چهره به چهره با محیط بانان کاهش 
برای  آنچه  مانند  اتفاقاتی  تا  کند.  پیدا 
محیط بان کرمانشاهی رخ داد تکرار نشود.
محبت خانی یادآور شد: انرژی زیادی برای 
اخذ رضایت گذاشته شد و بسیاری بزرگان 
و ریش  سفیدان محلی، مسئولان دلسوزانه 
ملاقات های  و  می کردند  دنبال  را  کار 
بسیاری با پدرِ قاتل این محیط بان که آن 
زمان پدر مقتول بود انجام شد اما اصرار این 
فرد این بود که باید برومند نجفی را به پای 
طناب دار برساند و در پای طناب رضایت 
خواهد داد و در آن زمان نمی دانستیم که آیا 
راست می گفت یا خیر با این حال همزمان 
ما راهکارهای قانونی حمایت از محیط بان 
خود را پیگیری می کردیم تا به این مرحله 
به  محیط بان  این  متأسفانه  اما  رسیدیم، 

راحتی به قتل رسید.
او تأکید کرد: باید این قصور را پیگیری کرد 
به قتل  به راحتی  این محیط بان  که چرا 
رسید و دست و پا بسته در تیررس تیر این 

قاتل قرار گرفت.
قاتل  لحظه  این  تا  افزود:  محبت خانی 
است. فراری  همچنان  و  نشده  دستگیر 

اقلیم
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»گزارش  رویداد  نخستین  اختتامیه 
مراسم  برگزاری  با  همزمان  سال«  برتر 
بزرگداشت روز خبرنگار دیروز چهارشنبه در 
استان  روزنامه نگاران  صنفی  انجمن  محل 
شماری  مراسم  این  در  شد.  برگزار  تهران 
روزنامه نگاری  استادان  و  پیشکسوتان  از 
جوان  و  آشنا  نام  چهره های  برخی  کنار  در 
شکرخواه  یونس  بودند.  حاضر  مطبوعات 
برگزاری  از  خرسندی  ابراز  با  سخنانی  در 
سال،  گزارش  برترین  رویداد  اولین 
ژانر  دو  را  یادداشت  و  گزارش نویسی 
و  برشمرد  امروز  رسانه های  نجات دهنده 
که سرعت  امروز  رسانه  دنیای  »در  گفت:  
تقویت  می زند،  را  اول  حرف  اطلاع رسانی 
رعایت  با  یادداشت  و  حوزه گزارش نویسی 
مفاهیم پایه ای فارغ از هر نوع احساسی و 
باید در دستور  مبتنی بر یک منطق استوار 

بگیرد.« قرار  رسانه  حوزه  فعالان  کار 
عنوان  به  خبرزدگی  از  ارتباطات  استاد  این 
آفت پیش روی رسانه ها یاد کرد و گفت : »در 
دنیایی که مردم از طریق شبکه های مجازی 
و  اخبار  آخرین  جریان  در  نور  سرعت   به 
باید  روزنامه نگاران  گیرند،  می  قرار  وقایع 
تعقیب و تحلیل اخبار در قالب گزارش های 
در  را  و کاملی  جامع  اطلاع رسانی  تولیدی، 
جامعه داشته باشند و اجازه ندهند با تعقیب 
از  دهه گذشته  سه  اطلاع رسانی  شیوه های 

بمانند.« عقب  امروز  اطلاع رسانی  دنیای 
انتقاد  با  پیشکسوت  روزنامه نگار  این 
جامعه  در  مفاهیم  برخی  تقلیل  از 
تقلیل  با  امروز  » ما  گفت:  روزنامه نگاری 
از  بدتر  و  رسانه  عنوان  به  ارتباطات  مفهوم 
روزنامه نگاری  به  رسانه  مفهوم  تقلیل  آن 
روزنامه نگاری  مفهوم  تقلیل  نهایت  در  و 
خطر  زنگ  اتفاق  این  و  هستیم  روبه رو 
سمت  به  را  ما  رسانه های  است که  بزرگی 
نیاز  امروز  رسانه های  می برد.  بیراهه 
و  گزارش نویسی  حوزه  تقویت  با  دارند 
اساسی  و  جدی  یادداشت نویسی گام های 

بردارند.« اطلاع رسانی  جهت  در 
امروز  ما  داد: »خوشبختانه  ادامه  شکرخواه 
جامعه  در  خوبی  توصیفی  با گزارش نویسان 
روزنامه نگاران روبه رو هستیم که گزارش های 
مکانی خوبی ارائه می کنند و نیاز داریم این 

تعداد در رسانه ها افزایش یابد.« 
یک  بر  مبتنی  باید  گزارش ها  او  گفته  به 
مسئله یابی باشد و بی طرفی در آن مشهود 
روایتی  با  باید  گزارش  یک  »راوی  باشد: 
محکم و چند وجهی مسیر اصلی گزارش را 
در پیش گیرد. ضمن اینکه با توجه به نیاز 
هم  تصویری  گزارش  از  امروز  اطلاع رسانی 
می کند  ایجاب  شرایط کنونی  نشود.  غافل 
و گزارش های  سرمقاله ها  یادداشت،  با  که 
روزنامه نگاری  نجات  به  تحقیقی  و  روایتی 

بپردازیم.« لاغر  و  تیراژ  کم 
روزنامه نگاران  انجمن صنفی  از  ادامه  او در 
هم اندیشی  برای  فرصت  یک  عنوان  به 
امروز  »ما  گفت:  و  کرد  یاد  رسانه  اهالی 
بسیاری  گفتمان های  با  رسانه  عرصه  در 
گفتمان های  از  اعم  که  هستیم  روبه رو 
رسانه،  اهالی  روشنگری  و  قدرت  با  مقابله 
ایران و بخشی  از  بخشی رسانه های خارج 
فضای  در  که  هستند  رقیب  رسانه های 
مشترک انجمن صنفی می توان یکبار برای 
برونی  و  درونی  عوامل  این  دربار  همیشه 
این چالش ها  و  به گفتگو نشست  رسانه ها 

حل کرد.« را 

استادان  از  دیگر  یکی  رضائیان  مجید 
نشست  این  در  نیز  روزنامه نگاری  حوزه 
عشق  دولت  عنوان  به  گزارش نویسی  از 
روزنامه نگاری یاد کرد و گفت: »روزنامه نگار 
بتواند گزارش نویس  است که  پاینده کسی 
پایه،  ادبیات  به  توجه  باشد.  خوبی 
پایه  سه  درست  تحلیل  و  خاطره نویسی 
این  است.«  روزنامه نگاری  اساسی  و  مهم 
که  این  بیان  با  پیشکسوت  روزنامه نگار 
روزنامه نگاران  برخلاف گذشته که  متاسفانه 
خوبی  خاطره نویسان  و  پاورقی نویسان  ما 
حوزه  از  بخش  دو  این  امروز  بودند، 

است. بربسته  رخت  روزنامه نگاری 

تلنگری درباره استفاده   

اجتماعی  از شبکه های 
محمد  مراسم  این  از  دیگر  بخش  در 
شبکه های  پژوهشگر  و  کارشناس  رهبری 
ما  همه  »امروزه  گفت:  سخن  اجتماعی 
خبرنگاران از شبکه تویتر برای اطلاع رسانی 
اما  و تحلیل های خبری استفاده می کنیم. 
نتایج یک  بداند که طبق  شاید کمتر کسی 
دانشگاه  سوی  از   2019 سال  در  پژوهش 
بازخوردهای  و  پیام ها  سوم  یک  اکسفورد 
این شبکه منتشر می شد کار  در  پیامی که 
جهت  برای  که  ربات هایی  ربات هاست. 
الگوریتم  این  در  مختلف  موضوعات  دادن 
ندارد.  متاسفانه کسی خبر  و  فعال هستند 
بنابراین روزنامه نگاران باید با توجه به این 
مهم حواسشان باشد تا طعمه این ربات ها 
نشوند و بتوانند در فضای رسانه ای واقعی تر 
کنند.« نظر  اظهار  موضوعات  برخی  باب  در 

انجمن صنفی  بیانیه  قرائت 
برای روز خبرنگار 

انجمن  بیانیه  مراسم  این  دیگر  بخش  در 
 17 گرامیداشت  بهانه  به  روزنامه نگاران 
شد. قرائت  اسلامی  ایرج  سوی  از  مرداد 
روز  ضمن گرامیداشت  آن  در  بیانیه ای که 
روز  مرداد،   17 بود  شده  آورده  مرداد   17
ایرانی  روزنامه نگاران  ما  برای  خبرنگار 
علیه  جنایت  تلخ  خاطره  یادآور  گرچه 
یکی از همکاران است، ولی در واقع روزی 
ما  نگاه  برای  فرصتی  می باید  که  است 
بر  جدید  دریچه های  گشودن  و  آینده  به 
نشاط  و  امید  و  باشد  روزنامه نگاری  حرفه 
به گسترش  رو  و  بزرگ  جمع  میان  در  را 
اکنون  متاسفانه  بگشاید  روزنامه نگاران 
مشکلات  تکرار  برای  روزی  به  تبدیل 
بیش تر  که  مشکلاتی  است،  شده  گذشته 
می شود و چشم اندازی بر کاهش آن نیز در 
کوتاه مدت وجود ندارد.با این حال همچنان 
روزنه های امید را در این وضعیت می توان 
باره  در  داوران  هیأت  امروز  و گزارش  دید 
ایران  برترین های گزارش نویسی رسانه های 
است،  چراغ  این  بودن  روشن  نشان دهنده 
اول  درجه  در  ایران  وضعیت  وجود  این  با 
از  بعد  مرحله  در  و  رسانه  جایگاه  حیث  از 
با  روزنامه نگاری  جایگاه  و  کارآیی  جهت 
و  است  شده  مواجه  اساسی  چالش های 
وضع کوشش  این  از  برون رفت  برای  باید 
آن  تبع  به  و  رسانه ها  اصلاح  بدون  کرد. 
روشنی  افق  هیچ  روزنامه نگاری  جایگاه 
بود.  نخواهد  ایران  جامعه  روی  پیش 
امسال  بهار  در  را  مشکلات  این  مجموعه 
تقدیم کردیم و  تهیه  رسانه  ملی  سند  طی 
مشکل  مهم ترین  و  اولین  داد:   ادامه  او 
برای روزنامه نگاران ایرانی  ساختار سیاسی 

برای  است  آنان  حرفه ای  استقلال  و 
دسترسی آزاد و راحت به اطلاعات و بازتاب 
رسمیت  به  ایران  جامعه  در  حقیقت  دادن 
روزنامه نگاران،  آنان  نظر  از  نمی شناسد. 
سربازان جبهه »جنگ روایت ها« هستند و 
باید در برابر روایت های دیگران و دشمنان، 
دهند،  بازتاب  و  تولید  را  رسمی«  »روایت 
نادیده گرفتن فلسفه رسانه و  یعنی  این  و 
این حرفه. از این رو باید راه را برای بازتاب 
و بیان حقیقت هموار نمود، روایت ها در دل 

خواهند گرفت. شکل  حقیقت  این 
بیانیه  قرائت  ادامه  در  اسلامی  ایرج 
جامعه  روی  پیش  اول  مشکل  انجمن  
پیش  از  بیش  تضعیف  را   روزنامه نگاران 
ایران  جامعه  در  رسمی  رسانه های  جایگاه 
صورت  به  اول که  »گروه  و گفت:  برشمرد 
بی حساب از منابع عمومی و از جیب مردم 
مخاطب  بند  و  قید  در  و  می شوند،  تأمین 
انعکاس  به  تنها  و  نیستند،  آن  رضایت  و 
جامعه  از  مخدوش  رسمی«  »روایت 
و  کارآیی  اینکه  بدون  هستند،  مشغول 
اثرگذاری لازم را داشته باشند. گروه دوم به 
نمی توانند  مشکلات،  و  محدودیت ها  دلیل 
مخاطب  طریق  از  را  خود  لازم  مالی  منابع 
ضعیف  بنیه های  لذا  کنند،  تأمین  بازار  و 
اقتصادی دارند، و روزنامه نگاران شاغل در 
نیستند.  برخوردار  مطلوب  وضعیت  از  آنها 
امنیت  از حیث  از حیث حقوق و دستمزد، 
حیث  از  مهم تر  همه  از  و  بیمه،  و  شغلی 
رسانه های  با  مقایسه  در  حرفه ای  رضایت 

دارند.« نامناسبی  وضعیت  رسمی 
فوق  مسایل  دلیل  به  او  گفته  به 
کسب  و  آموزش  برای  سرمایه گذاری 
روزنامه نگاری  بویژه  جدید  توانایی های 
نتیجه  در  است  اندک  رسانه ای،  چند 
با تحولات  روزنامه نگاران نمی توانند خود را 
فن آورانه در رسانه ها تطبیق دهند و این نیز 
منجر به کاهش توانمندی در آنان و ضعف 

می شود. رسانه ها  بیش تر 
مشکلات  این  که  این  بیان  با  اسلامی 
مشارکت  انگیزه های  کاهش  موجب 
شده  صنفی  نهاد  و  صنف  امور  در  مدنی 
مسایل  این  که  حالی  »در  افزود:  است 
تک تک  انگیزه های  تحریک کننده  می تواند 
نهاد  طریق  از  مشارکت  افزایش  برای  ما 
قطعاً  باشد.  خودمان  به  مربوط  مدنی 
حاضر  حال  در  نهادی  چنین  دستاوردهای 
متناسب با انتظارات ما نیست، ولی راه حل 
شکل گیری  در  ما  آحاد  مشارکت  افزایش 
و برنامه های آن است و نه دوری گزینی.«
او ادامه داد: »متأسفانه تعدادی از همکاران 
قضایی  پرونده های  درگیر  روزنامه نگار 
و  نیست  ایران  جامعه  شایسته  هستند که 
انتظار داریم که در سیاست مواجهه قضایی 
با رسانه ها و روزنامه نگاران تجدیدنظر شود 
به  هم  انجمن  و  است  شدنی  کار  این  و 

است.« آن  پیگیر  توانش  تناسب 
اسلامی در بخش پایانی بیانیه انجمن صنفی 
به  خبرنگار  روز  تبریک  روزنامه نگاران ضمن 
»انجمن معتقد  است  همه همکاران گفت: 
که راه برای مشارکت عموم همکاران از خلال 
شرکت  یا  عضویت  با  و  است،  باز  انجمن 
از  رو  پیش  عمومی  مجمع  انتخابات  در 
طریق نامزدی یا رأی دادن، چراغ انجمن را 

نمایند.« گذشته  از  روشن تر 
گزارش های  جشنواره  دبیر  صیادی  مجید 
از  ارائه گزارشی  با  این نشست  در  نیز  برتر 

عنوان  برتر  جشنواره گزارش  برگزاری  روند 
رسانه ها  تخصصی  رویداد  »اولین  کرد: 
برگزار  حالی  در  برتر  گزارش  عنوان  تحت 
شد که خوشبختانه رسانه ها استقبال خوبی 
آثار  مجموع  او  کردند.«  جشنواره  این  از 
ارسالی به دبیرخانه جشنواره را بالغ بر 600 
واصله  اثر  و گفت: »605  برشمرد   گزارش 
 87 خبرنگار   177 سوی  از  دبیرخانه  به 
تعداد  این  بود که  ارسال شده  رسانه فعال 
آثار ارسالی مایه مباهات و دلگرمی ما برای 
برگزاری دوره های آتی این جشنواره شد.«

بیانیه هیات داوران 
برگزیده  نفرات  داوران   هیات  بیانیه 
معرفی  سال  برتر  گزارش  جشنواره  اولین 
جلسه  بود  آمده  بیانیه  این  در  شدند. 
انجمن  جشنواره گزارش نویسی  آثار  داوری 
روز  تهران  استان  روزنامه نگاران  صنفی 
حدود  ارزیابی  با   1401 مرداد   20 پنجشنبه 
روزنامه نگار   177 از  ارسالی  اثر    605
توسط  که  آثار  این  داوری  شد.  برگزار 
نغمه  رستگار،  لیلا  قاضی زاده،  علی اکبر 
سعید  غبیشاوی،  رضا  آشتیانی،  دانش 
به رغم تلخی ها  انجام شد،  ارکان زاده یزدی 
روزنامه نگاران  و  رسانه ها  که  رنج هایی  و 
داوران  هیئت  برای  درگیرند،  آن  با  کشور 
داشت. بر  در  نیز  خوشایندی  نشانه های 
تعداد  بود  آمده  بیانیه  این  از  بخشی  در 
و  رسانه ها  طیف  گستردگی  و  آثار  بالای 
جشنواره  در  شرکت کننده  روزنامه نگاران 
نشان  داد که  قرار  روبه رویمان  را  تصویری 
می داد در حال حاضر چند نسل روزنامه نگار 
و  روزنامه نگاری اند  حال  در  ایران  در 
و  بر جامعه  را  اثر خود  همچنان می توانند 

بگذارند. ایران  عمومی  فضای 
گزارش های  رویداد  اولین  داوران  هیات 
برتر سال در ادامه این بیانیه آورده بودند  
به  دور  زاویه ای  از  عمومی  تلقی  شاید 
روزنامه نگاری  باشد که  چنان  تصویر  این 
رسانه ها  و  رسیده  پایان  به  کشور  این  در 
نمی توان  دیگر  به قدری ضعیف شده اند که 
برایشان کاری کرد، اما از زاویه ای نزدیک تر 
همین  دبیرخانه  به  رسیده  آثار  به  می توان 
از  بارقه هایی  و  انداخت  نگاهی  جشنواره 

مشاهده کرد. را  امید 
بیانیه  این  دیگر  بخش  در  داوران  هیات 
مرحله  گزارش های  سطح  کردند  تاکید 
که  می دهد  نشان  جشنواره  داوری  نهایی 
مطالبی  که  روزنامه نگارانی  هستند  هنوز 
رسانه های  در  تأثیرگذار  و  باکیفیت 
هم  که  گزارش هایی  کنند،  منتشر  ایران 
و  دارند  نظر  مد  را  حرفه ای  استانداردهای 
جمعی اند. خیر  و  مردم  منافع  متوجه  هم 

جشنواره،  این  در  داوران  هیات  گفته  به 
ابتدای  از  منتشرشده  متنی  گزارش های 
برای  شرط  دو  و  شدند  داوری   1400 سال 
نظر  در  منتخب  گزارش های  برگزیدن 
گزارش ها  برخورداری   شد.یکی  گرفته 
کیفیت  و  حرفه ای  لازم  استانداردهای  از 
اثر  دیگری  گزارش نویسی  در  موردنیاز 
ضمن  بتوانند  یعنی   گزارش ها  گذاری  
روشن کردن خطاها و اصلاح روندها موجب 

باشند. ده  جامعه  در  شیوه هایی  تغییر 
نهایی،  داوری  در  داوران  بیانیه هیات  طبق 
شرط  دو  این  واجد  متعددی  گزارش های 
بودند و تعدد گزینه ها مایه امید و خوشبینی 
هیئت داوران به آینده روزنامه نگاری کشور 
بود. اما هیان داوران این نکته را هم متذکر 
شدند که در کنار این گزارش های استاندارد 
و اثرگذار که بخشی از آن ها در دو فهرست 
گزارش های  و  برگزیده  گزارش های 
تعداد  متأسفانه  آمدند،  قدردانی  شایسته 
که  شدند  منتشر  نیز  گزارش  چشمگیری 
نداشتند.  را  گزارش نویسی  لازم  معیارهای 
است  لازم  می رسد  به نظر  انها  گفته  به 
رسانه ها بر قواعد گزارش نویسی و ملزومات 
میدان  در  حضور  و  آن  عملی  تمرین  و 
فرایند سردبیری مطالب  و همچنین  واقعه 
به  بتوانند  تا  باشند  داشته  بیشتری  تمرکز 
و  مخاطبان  بر  عمیق تری  اثر  ترتیب  این 
برخی  اینکه  بر  افزون  بگذارند.  مسئولان 
همچون  گزارش نویسی  شاخه های  از 
یا گزارش های خبری  گزارش های تحقیقی 
حوزه ها  از  بعضی  همچنین  و  تحلیلی،  و 
سیاسی،  و  ورزشی  گزارش های  جمله  از 
دارند،  بیشتری  تقویت و شکوفایی  به  نیاز 
در شاخه هایی  هر چند که شاید شکوفایی 
مشخص  به طور  ــ  گزارش نویسی  از 
گزارش های  و  تحقیقی  گزارش نویسی 
تسلط  کاهش  مستلزم  ــ  سیاسی 

باشد. رسانه ها  بر  سیاسی  قدرت های 
یکی از نکات مهمی که هیات داوران بر آن 
تاکید کردند انتخاب آثار برگزیده بدور از هر 
گونه نگاه جنسیتی بوده است هر چند این 
موضوع نتوانست باعث شود تا سهم عمده 
گزارش های  تهیه  در   روزنامه نگاران  زنان 
گرفته  نادیده  ایران  رسانه های  باکیفیت 
این  از  بخشی  در  داوران  هیات  شود. 
رأس  در  سهم  این  امیدواریم  اوردند  بیانه 
تحریریه  بالای  سطوح  و  مدیریتی  هرم 
گزارش های  در  یابد.  افزایش  نیز  رسانه ها 
امیدوارکننده ای  تعداد  دبیرخانه،  به  رسیده 
از  خارج  رسانه هایی  در  جالب توجه  آثار  از 
آثار در  این  اینکه  با  بود و  مرکز تهیه شده 
فهرست برگزیدگان جشنواره حضور پررنگی 

ندارند اما باید تأکید کرد که روزنامه نگاری 
جدی در این کشور منحصر به مرکز نیست 
است که  لازم  ایران  توسعه  برای  اتفاقاً  و 
رسانه های خارج از پایتخت جدی تر گرفته 

شوند.
یادآور  بیانیه  این  پایان  در  داوران  هیات 
رسانه های  اینکه  با  حال،  هر  در  شدند 
و  محتوایی  شدید  فشارهای  تحت  ایران 
قدرتمندی  رقبای  و  هستند،  اقتصادی  نیز 
آثار  مرور  پیدا کرده اند،  مجازی  فضای  در 
بود  خرسندی  مایه  بابت  این  از  جشنواره 
رسانه ها  به  می توان  هنوز  می داد  نشان  که 
کشور  حرفه ای  روزنامه نگاران  دسترنج  و 
نگاه هایی  با  اینکه  بدون  بود،  دلگرم 
و  تمام شده  به کلی  را  آن ها  مطلق نگرانه، 
به چشم  آن ها  به  یا  فرض کرد  پایان یافته 
توان  اوج  در  و  قدرتمند  بسیار  رسانه هایی 

نگریست. خود 

 برگزیدگان معرفی شدند
از  اعم  رویداد  این  داوران  هیات 
نغمه  رستگار،  لیلا  قاضی زاده،  علی اکبر 
سعید  غبیشاوی،  رضا  آشتیانی،  دانش 
واصله  آثار  داوری  از  بعد  یزدی  ارکان زاده 
نیلوفرحامدی  آثار  جشنواره  دبیرخانه  به 
این  گزارش:  برای  شرق  روزنامه  از  
نوروزی  یاسر  می کند،  درد  تنش  گزارش 
گزارش: کشتن  برای  سازندگی  روزنامه  از 
روزنامه  از  خباز  مریم  خیابان،  در  کتاب 
پسماند  معمای  گزارش  برای  جام جم 
محمدی  الهه  یافته،  سازمان  سوزی های  
از روزنامه شرق برای گزارش: قتل با اسم 
روزنامه  از  باقرزاده   محمد  ناموس،  رمز 
شبهه  قبول شدگان  گزارش  برای  اعتماد 
همشهری  روزنامه  از  لطفی  مریم  و  ناک 
برای گزارش انبار زندگی را به عنوان نفرات 

کردند. معرفی  برگزیده 
در  روزنامه نگاران  صمیمانه  دورهمی  این 
تهران  استان  روزنامه نگاران  صنفی  انجمن 
فرصتی بود تا خبرنگاران برگزیده کمی هم 
از دغدغه های خود بگویند یاسر نوروزی که 
با گزارش کشتن کتاب در خیابان به عنوان 
یکی از این برگزیدگان انتخاب شده بود از 
بی پناهی روزنامه نگاران در برابر گزارش های 
انتقادی سخن گفت و بیان کرد اگر انجمن 
معلوم  نبود  تشکل  این  حمایت  و  صنفی 
چه  فوق  گزارش  در  نامبرده  متهمان  نبود 
ثابت  گزارش  این  می کردند.  خبرنگاران  با 
از  حمایت  در  صنفی  انجمن  قدرت  کرد 
و  است  مانند  بی  قدرتی  روزنامه نگاران 

نیازمندند. قدرت  این  به  روزنامه نگاران 
»این  گزارش  نویسنده  حامدی  نیلوفر 
معضل  به  نیز  می کند«  درد  تنش  گزارش 
اصلی ترین  از  یکی  عنوان  به  سانسور 
و  کرد  اشاره  روزنامه نگاران  کاری  موانع 
شدن  زندانی  از  ماه  یک  که  کرد  تاکید 
رسانه حتی جرات  و  رشنو گذشته  سپیده 
محمدی،  الهه  ببرد.  را  او  نام  نمی کند 
ناموس،  با اسم رمز  نویسنده گزارش قتل 
از سختی های کار خبرنگاران در حوزه زنان 
روزنامه  خبرنگار  خباز  مریم  سخن گفت. 
او  پسماند  معمای  گزارش  که  جم  جام 
شده  سال  برتر  گزارش  عنوان  شایسته 
زنان  در حوزه  کنار سختی های کار  در  بود 
رسانه  عرصه  در  خبرنگار  زنان  فعالیت 
خاص  مشقات  و  سختی ها  از  فارغ  هم 
این گزارش  تهیه  برای  او گفت  نیست  او 
به  مجبور  را  زیادی  شب های  و  ساعت ها 
هیچ  اما  بوده  سوژه  محل  در  گذراندن 
مدیرانی  چشم  به  سختی ها  این  از  کدام 
سختی کار  از  و  نیستند  رسانه  جنس  که 

نمی آیند. ندارند،  خبر  خبرنگاران 
قبول  گزارش  نویسنده  باقرزاده  محمد 
نبود  است  معتقد  هم  شبه ناک  شدگان 
اطلاعات  به  روزنامه نگاران  دسترسی کافی 
گزارش ها  تکمیل  برای  کامل  و  جامع 
و  پوست  با  ما  همه  که  بزرگیست  درد 
لطفی  مریم  می کنیم.  درکش  استخوان 
جشنواره  این  برگزیده  روزنامه نگار  دیگر 
صدای  تا  کرد  استفاده  فرصت  این  از 
به سر  در حبس  خبرنگاری شود که  زنان 
پیش  محدودیت های  گفت:  و  می برند 
از  نتوانیم  ما  تا  شده  باعث  رسانه ها  روی 
راحتی  به  رسانه  اهالی  زندانی  زنان  حق 
رشنو  امثال سپیده  و سراغ  بگوییم  سخن 
کجا  در  امروز  نیست  معلوم  بگیریم که  را 

می برند. بسر 

معرفی 9 گزارش شایسته تقدیر
هیات داوران همچنین 9 گزارش زندگی 
مرضیه  نوشته  شن  و  باد  بسته  حلقه  در 
قاضی زاده  از روزنامه پیام ما، همه بمب های 
نوشته  می شود  منفجر  افغانستان  در  جهان 
نرگس جودکی از مجله شبکه آفتاب، مدرنا 
ترانه  نوشته  بام  پشت  جانسون  زمین،  زیر 
بنی یعقوب از روزنامه ایران، شبی که رعد و 
محمد  نوشته  پاره کرد  را  آسمان  قلب  برق 
از همشهری، بی آر  تی  صادق خسروی علیا 
عاطفه  نوشته  تومان  هزار   25 شبی  خوابی 
محمودی از تجارت نیوز، من و طالبان نوشته 
در  اعتماد،  کویر  روزنامه  از   مشتاق  زهرا 
کرخه نوشته مریم شکرانی  از روزنامه شرق، 
حامد  نوشته  هلمند  دریای  در  شدن  دق 
هادیان از روزنامه همشهری، پول بده رئیس 
جمهور شو نوشته رضیه امیری از رویداد 24 

دانست. تقدیر  شایسته  را 

نخستین رویداد »گزارش برتر سال« با معرفی برگزیدگان در انجمن صنفی روزنامه نگاران خاتمه یافت

روزنامه نگاران هنوز مشغول کارند 

ضرغامی از برنامه وزارت میراث 
برای جذب گردشگر گفت

می خواهیم با 
ایران هراسی مقابله کنیم

صنایع  و  فرهنگی، گردشگری  میراث  وزیر 
همه گیری  آسیب های  به  اشاره  با  دستی 
کرونا به صنعت گردشگری از بهبود وضعیت 
این صنعت در ایران خبر داد و گفت در یک 
به  سال گذشته ۳میلیون گردشگر خارجی 

کشور آمده اند.
تلویزیونی  برنامه  در  که  ضرغامی  عزت الله 
»صف اول« سخن می گفت، درباره آخرین 
وضعیت صنعت گردشگری در جهان و ایران 
پیش بینی های  اساس  »بر  داد:  توضیح 
سال  پایان  تا  گردشگری  جهانی  سازمان 
بر  کرونا  از  پیش  عادی  حالت  به    2024
می گردد. این در حالی است که ما زودتر از 
پیش بینی های سازمان های جهانی به حالت 
گردشگری  در  همچنین  برگشتیم.  عادی 
داخلی نیز 40 درصد افزایش گردشگر داخلی 

داشتیم.« از شیوع کرونا  قبل  به  نسبت 
گردشگران  ورود  موانع  درباره  ضرغامی 
پروژه  به کشور هم گفت: طراحی  خارجی 
از  منفی  تصویر  ارائه  و  ایران هراسی 
موانع  از  یکی  رسانه ها  از  برخی  در  ایران 
در  این  است.  خارجی  گردشگران  جذب 
فراوانی  نسبی  مزیت های  است که  حالی 
از  هیچ کدام  داریم که  امکاناتی  و  داریم 
دلیل  همین  به  ندارند.  منطقه  کشورهای 
ایجاد  برای  برآید  دستشان  از  کاری  هر 
انجام  گردشگری  توسعه  برای  مانع 
این  ایجاد  به  نیز  برخی ها  می دهند. 
وزیر  یونسی،  آقای  می کنند.  موانع کمک 
گروهکی  دستگیری  از  اطلاعات،  اسبق 
مانع  ایجاد  فعالیتشان  که  بود  داده  خبر 
دلیل که  این  به  بود،  ایران  در گردشگری 
خود  درآمد  می خواهند  عربی  کشورهای 
کشورها  این  از  برخی  باشند،  داشته  را 
خود  رونق گردشگری  برای  قدرت  با  هم 
الان  قطر  به عنوان  مثال  می کنند،  کار 
گردشگری  حوزه  برای  دلار  میلیارد   200
هزینه  جهانی  جام  فرصت  از  استفاده  و 

است. کرده  
برای  ایران  تلاش  از  میراث فرهنگی  وزیر 
مقابله با »ایران هراسی« هم سخن گفت: 
اسلامی  ارتباطات  و  فرهنگ  سازمان  »با 
تمام  امروز  و  کردیم  امضا  تفاهم نامه 
این  نمایندگان  عملًا  فرهنگی  رایزن های 
مأموریت های  از  یکی  و  هستند  وزارتخانه 
معرفی  و  ایران هراسی  با  مقابله  آن ها 

است.« ایران 
با  روابط  تقویت  ما  »اولویت  گفت:  او 
پروژه  اکنون  و  است  همسایه  کشورهای 
کشورهای  با  ارزان قیمت  زمینی  سفر 

می کنیم.« دنبال  را  همسایه 
دیگری  بخش  در  فرهنگی  میراث  وزیر 
هم  میراث فرهنگی  حوزه  به  سخنانش  از 
ایران  نهم   رتبه  به  اشاره  با  او  اشاره کرد. 
رتبه  و  ملموس  میراث فرهنگی  حوزه  در 
ناملموس  میراث  بخش  در  کشور  هفتم 
از چالش های این حوزه سخن گفت: »ما 
داریم.  مخزن  به نام  نامیمون  پدیده  یک 
کردم  تشریح  مردم  برای  را  این  من 
اشیای ارزشمندی داریم که در مخزن های 
ساخت  نیازمند  که  می شود  نگهداری  ما 

هستیم.« متعدد  موزه های 
ضرغامی افزود: »با تمام مشکلاتی که در 
تاریخی  بناهای  تمام  برای  داریم  بودجه 
می گذاریم.  بودجه  کلیساها  مرمت  حتی 
مرمت  و  داریم  جهانی  ثبت  سه کلیسای 
است«  انجام  حال  در  آتشکده ها  و  کلیساها 
به گفته او عده ای قصد داشتند دانسته یا 
ندانسته در حوزه میراث فرهنگی دو قطبی 
ایران  و  باستان  ایران  بین  و  کنند  ایجاد 
بعد از اسلام تفکیک ایجاد کنند. اما واقعاً 
این گونه نیست و ایران قبل از اسلام و بعد 

از اسلام باهم تفاوتی ندارد.
ضرغامی به آسیب بناهای تاریخی در سیل 
اشاره کرد و افزود: »در سیل اخیر گزارشی 
را به دولت دادم. برآورد اولیه این بود که 
2 هزار  و  دید  ما آسیب  بنای   7۳0 حدود 
میلیارد تومان خسارت وارد شد. ما نیازمند 
آثار  این  از  صیانت  برای  هستیم که  این 

دهیم.« انجام  دقیق  سرمایه گذاری 
و  گردشگری  میراث فرهنگی،  وزیر 
از  دیگری  بخش  در  صنایع دستی 
و  معماری  موضوع  به  خود  صحبت های 
مرمت بناهای تاریخی اشاره کرد و افزود: 
»یکی از آسیب شناسی هایی که باید انجام 
انقلاب  از  بعد  معماری  وضعیت  دهیم 
معماری  حوزه  در  انقلاب  از  بعد  ما  است. 
اعلام  بلند  صدای  با  باید  داریم  مشکلاتی 

کنیم.« جبران  باید  و  کنیم 
خود  صحبت های  پایانی  بخش  در  او   
گفت:  هم  بومگردی ها  مشکلات  درباره 
هستند  خوبی  ظرفیت های  ها  »بومگردی 
توجه  می کنیم.  تکثیر  را  آن ها  داریم  و 
و  بومگردی ها  مختلف  جنبه های  به 
کمبودهای  می تواند  آن ها  ظرفیت های 

کند.« جبران  را  ما  اقامتی 

دورهمی صمیمانه روزنامه نگاران 
در انجمن صنفی روزنامه نگاران 
استان تهران فرصتی بود تا 
خبرنگاران برگزیده کمی هم از 
دغدغه های خود بگویند

مجید صیادی دبیر جشنواره 
گزارش های برتر نیز در این 
نشست با ارائه گزارشی از 
روند برگزاری جشنواره گزارش 
برتر عنوان کرد: اولین رویداد 
تخصصی رسانه ها تحت عنوان 
گزارش برتر در حالی برگزار شد 
که خوشبختانه رسانه ها استقبال 
خوبی از این جشنواره کردند

برگزیدگان نخستین رویداد »برترین گزارش سال« دیروز در مراسمی که انجمن صنفی روزنامه نگاران استان تهران برگزار کرد، معرفی 
شدند. در این مراسم مرضیه قاضی زاده خبرنگار روزنامه »پیام ما« هم یکی از خبرنگارانی بود که از سوی هیات داوران شایسته تقدیر 

شناخته شد. 
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نتایج یک پژوهش نشان می دهد

شبکه سازی، ضرورت  توسعه زنان در روستاها
بررسی های میدانی نشان می دهنـد زنـان در گروه های مختلط )شامل زنان و مردان( 

اغلب سكوت می كننـد و به حاشیه كشانده می شوند

تحقق مشاركت زنان در 
پروژه های توسعه شامل 

برنامه ریزی بر اساس ویژگی های 
فـردی زنـان، برنامـه ریزی بـر 

اسـاس موضوعات فرهنگی 
و اجتماعی، برنامه ریزی برای 

توسعه آموزش، محتوای رسانه ها 
و فناوری اطلاعات و ارتباطات، 

تشكیل گـروه های خـاص زنـان 
و شبكه سازی، دسترسی به 

منابع مالی، امكان مشاركت در 
طرح های اعتبارات خرد و در 

نهایت ارتقای سیاست های دولت 
و عملكرد سـازمان ها است

کارشناسان ایرانی برنده دو جایزه بین المللی 
مسابقه صرفه جویی آب کشاورزی شدند

جایزه بین المللی صرفه جویی آب کشاورزی برای 
سال 2022 در دو بخش از مجموع چهار بخش 
برگزار شده جایزه مذکور، به طرح های پیشنهادی 

نمایندگان ایران تعلق گرفت.
کمیسیون  ایران،  آب  خبرگزاری  گزارش  به 

بین المللی آبیاری و زهکشی هر ساله مسابقه 
را  کشاورزی  در  آب  صرفه جویی  بین المللی 
اقدامات  یا  طرح ها  برترین  انتخاب  هدف  با 
اجرایی و مدیریتی در زمینه کاهش برداشت آب 
برای مصارف کشاورزی در چهار محور »فناوری 

صرفه جویی  در  »مدیریت  آب«،  صرفه جویی 
آب«، »ایده های کارشناسان جوان در صرفه جویی 
پیشرو«  اجرایی کشاورزان  »اقدامات  و  آب« 

می کند. برگزار 
طرح  برای  پیشرو،  کشاورز  زارعی،  نادر 

اقلیم  با  سازگار  کشت  الگوی  »پیاده سازی 
خشک و نیمه خشک ایران در راستای افزایش 
مطالعه:  مورد  )منطقه  آب  اقتصادی  بهره وری 
آبادی بالا شهر، شهر مشکان، شهرستان نیریز، 
آقایان  استان فارس(« در بخش کشاورزی و 
رامتین نبی پور شیری، محمدرضا یزدانی، فرهاد 
میرزایی، حامد ابراهیمیان و خانم فاطمه علیپور 
ایده های کارشناسان جوان،  مبارکی، در بخش 
برای طرح »اثرات آبیاری قطره ای نواری بر روی 
خصوصیات عملکردی و بهره وری آب برنج در 

شرایط گلخراب شالیزاری )مورد مطالعه: شهر 
ایده های کارشناسان جوان  در بخش  رشت(« 
جوایز  برندگان  جمله   از  آب،  صرفه جویی  در 
شدند. آب کشاورزی  صرفه جویی  بین المللی 

دلار    2000 مبلغ  به  نقدی  جایزه  و  تقدیر  لوح 
سالانه  اجلاس  حاشیه  در  ویژه ای  مراسم  در 
کمیسیون بین المللی آبیاری، به برندگان مسابقه 
در  می شود.  اهداء  آب کشاورزی  صرفه جویی 
کشور  در  مهرماه  در  اجلاس  این   سالجاری 

می شود. برگزار  استرالیا 

مجریان پروژه های توسعه 
روستایی باید آگاه باشند كه 

با پیشرفت پروژه، اهمیت 
راهكارها تغییر پیدا می کند. 
بـه عنـوان نمونـه، مجـری 
پـروژه بایستی در مراحل 

ابتدایی اهتمام بیشتری بـر 
شناسایی ویژگـی های فردی 

زنان روستایی داشته  باشد. به 
مرور زمان، اهمیت این موضوع 

كاهش می یابد و در مرحله 
توانمندی کمترین اهمیت را 

دارد. در حالی كه شبكه سازی در 
مرحله توانمندی بـه بیشترین 

اهمیت رسیده  است
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همیاران طبیعت کشور 
از مرز 200 هزار نفر گذشتند 
و  ترویج  آموزش،  دفتر  مدیرکل 
منابع  سازمان  مردمی  مشارکت های 
کرد:  اعلام  کشور  آبخیزداری  و  طبیعی 
و  ترویجی  آموزشی،  اقدامات  انجام  با 
طبیعت کشور  همیاران  تعداد  مشارکتی، 

گذشت. نفر  هزار   200 مرز  از 
سازمان  اطلاع رسانی  مرکز  گزارش  به 
میرزایی  حسین  دکتر  طبیعی  منابع 
منابع  از  حفاظت  فرهنگ  ارتقاء  گفت: 
از  حوزه  این  مردمی سازی  و  طبیعی 
راهبردهای اصلی دولت است و با تلاش 
کارشناسان حوزه آموزش و ترویج کشور 
فرهنگی  دستگاه های  نزدیک  همکاری  و 
طبیعت  همیاران  سامانه  راه اندازی  با  و 
تا بحال 20۳000 نفر در این سامانه ثبت 

کرده اند. نام 
توجه ای  قابل  تعداد  افزود:   میرزایی 
دوره  گذراندن  با  طبیعت  همیاران  از 
طبیعت  همیار  کارت  مربوطه  آموزشی 
میان  این  در  البته  که  کرده اند  دریافت 
از همیاران  طبیعت  نفر    61570 تعداد  
این  و  هستند  دانش آموزان  قشر  کشور، 
درباره  روشن  چشم اندازی  نویددهنده 
است. کشور  طبیعی  منابع  آینده  مدیریت 
و  ترویج  آموزش،  دفتر  مدیرکل 
منابع  سازمان  مردمی  مشارکت های 
با  کرد:   اضافه  ادامه  در  طبیعی 
آمده  عمل  به  برنامه ریزی های 
از  بهره مندی  برای  لازم  بسترسازی 
از  در حفاظت  مشارکت همیاران طبیعت 
جلب  و  سازی  فرهنگ  با  طبیعی  منابع 
است. گرفته  صورت  مردم  مشارکت های 

اهمیت  بر  تاکید  با  میرزایی  حسین 
مردمی  نهادهای  توسعه  و  سازماندهی 
در راستای توانمندسازی جوامع محلی و 
منابع  از  برای حفاظت  انگیزه لازم  ایجاد 
تعاونی   982 تعداد  عنوان کرد:   طبیعی، 
جوامع  عضویت  با  مردمی  تشکل  و 
قانون   29 ماده  ب  بند  قالب  در  محلی 
تعیین  توسعه،  برنامه های  دائمی  احکام 
اجرای  قرارداد   944 و  شده  صلاحیت 
پروژه های منابع طبیعی و آبخیزداری به 
آنان  با  ریال  میلیارد   1700 حدود  مبلغ 

است. شده  منعقد 

معاون وزیر جهاد :

سهم ناچیز ایران 
در بازار جهانی زعفران 

ایران  گفت:  کشاورزی  جهاد  وزیر  معاون 
اختیار  در  را  دنیا  زعفران  درصد   95 تولید 
دارد اما سهم  کشور ما در بازار مالی کمتر از 

است. دلار  500 هزار 
خیام نکویی،  مجتبی  مهر،  گزارش  به 
رئیس سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج 
اعظم  بخش  اینکه  بیان  با  کشاورزی 
بیان  است،  معیشتی  ما  کشاورزی کشور 
کشاورزی  بخش  دلیل  همین  به  کرد: 
نمی تواند  اقتصادی  منظر  از  نمی تواند 
بنابراین  کند؛  رقابت  جهانی  بازارهای  در 
از  یکی  کشاورزی  بخش  از  حمایت 
است. سیزدهم  دولت  اصلی  رویکردهای 
اینکه  بیان  با  وزیر جهاد کشاورزی  معاون 
کشاورزی،  بخش  در  اتفاق  مهم ترین 
این  کرد:  اضافه  است،  بهره وری  انقلاب 
در  دانش  رسوخ  شاهد  معناست که  بدان 
در  تولید  چرا که  باشیم  بخش کشاورزی 
تولید شاخص یک  به  نسبت  واحد سطح 
دهم و در برخی مواقع دو دهم و ۳ دهم 
تولید  به عنوان مثال عملکرد ما در  است. 
تولیدکننده  درحالیکه  است،  تن   4 گندم 
نمونه 14.7 تن در هکتار برداشت می کند، 
 20 از  درختی کمتر  سیب  تولید  همچنین 
تن بوده که تولیدکننده نمونه حدود 200 تن 

می کند. برداشت  
بنیان  دانش  کرد:  اضافه  خیام نکویی 
کردن کشاورزی اقتصادی در مسیر علم و 
اقتصادی،  تحول  برای  و  می گذرد  فناوری 
کند. رسوخ  باید  کشاورزی  بخش  در  دانش 
علی  افزود:  کشاورزی  جهاد  وزیر  معاون 
تولید  را  دنیا  زعفران  درصد   95 آنکه  رغم 
می کنیم، اما سهم ما از گردش مالی 18 تا 
20 میلیارد دلاری دنیا کمتر از 500 هزار دلار 
است که این امر بیانگر خام فروشی است 
در  بیشتر  افزوده  ارزش  ایجاد  برای  که 
بخش کشاورزی، صنایع تبدیلی در بخش 
باید تکمیل شود چرا که در شرایط کنونی 
نداریم. را  بازارهای جهانی  در  رقابت  قابلیت 
آموزش  و  تحقیقات  سازمان  رئیس 
کشاورزی در بخش دیگری از سخنان خود 
با بیان اینکه با وجود محدودیت منابع آبی، 
افزایش  به  منجر  بتواند  فناوری که  هر  از 
کمی و کیفی شود، حمایت می کنیم، گفت: 
به  مقاوم  بذور  با  تولیدات  راستا  این  در 
تنش های شوری و خشکی که آب کمتری 
محصولات  جایگزین  می کنند،  استفاده 

می شود. قبلی 

تحقق  راهبردهای  مقاله  داده های  اساس  بر 
توسعه  پروژه  های  در  روستایی  زنان  مشارکت 
زنان در پروژه های  ایران«، تحقق مشاركت  در 
توسعه شامل برنامه ریزی بر اساس ویژگی های 
اسـاس  بـر  برنامـه ریزی  زنـان،  فـردی 
برنامه ریزی  اجتماعی،  و  فرهنگی  موضوعات 
و  رسانه ها  محتوای  آموزش،  توسعه  برای 
فناوری اطلاعات و ارتباطات، تشكیل گـروه های 
خـاص زنـان و شبكه سازی، دسترسی به منابع 
اعتبارات  طرح های  در  مشاركت  امكان  مالی، 
دولت  سیاست های  ارتقای  نهایت  در  و  خرد 
اولویت  است. همچنین  عملكرد سـازمان ها  و 
در  زنان  مشاركت  تحقق  راهكارهای  بندی 
مذكور  گانه  سه  مراحل  در  توسعه  پروژه  های 
در هـر سـه مرحله  راهبردی كـه  دارد.  تفاوت 
دارای اولویت بالایی است به تشكیل گروه های 

برمی گردد. شبكه سازی  و  زنان  خاص 
مشاركت  نخست  مرحله  درباره  مقاله  این   
با  راهكار  مهـم تـرین  است:   داده  توضیح 
4.8 از 5، وجود سیاست هـای مناسـب بـرای 
پروژه های  در  روستایی  زنان  واقعی  مشاركت 
در  راهكـار  اهمیت تـرین  کـم  و   توسعه  
دسترسی  افـزایش  نیز  دسترسـی  مرحلـه 
زنـان بـه رســانه ها و ICT با امیانگین 2.71 
دوم  مرحله  در  همچنین  است.   5 از  دهم 
مشاركت زنان روستایی كه همان منفعت یابی 
تشكیل  راهكار،   مهمترین  است،  پروژه ها  از 
روش های  طریق  از  زنان  خاص  گروه های 
همانند  نیز  مرحله  این  در  است.   تسهیلگری 
مرحله قبـل، كـم اهمیت تـرین راهكـار افزایش 
است.   ICT و  رسـانه ها  بـه  زنـان  دسترسـی 
این در حالی است كه راهكار » تهیه و انتشـار 

موضوع  مورد  در  آموزشی  كوتاه  كلیپ های 
  ٤/٦٥ میانگین  با  مجازی«  فضای  در  پروژه 
این  در  راهكارها  پراهمیت تـرین  از  یكی   5 از 
مرحله از مشاركت زنان روستایی برآورد شده 
است.  بنابراین، گزارش  نشـان می دهد كه با 
 ،ICT و  رسـانه ها  به  زنان  فزاینده  دسترسی 
آنچـه اكنون مهم است استفاده از این رسانه ها 
برای آگـاهی رسـانی در مورد پروژه های توسعه 

است. روستایی 
مجله  در  که  مقاله  این  داده های  اساس  بر 
شده  منتشر  روستایی  توسعه  راهبردهای 
است در مرحله سوم مشاركت، راهكار » ایجاد 
فرصت برای بیان تجارب شغلی و فعالیت های 
كارآفرینانه قبلی زنان روسـتایی« بـا میانگین 
٤/٣٤ از بیشترین اهمیت برخوردار اسـت. در 
اجـرای  از  زمـانی  می رود  انتظار  مرحلـه ای كه 

پـروژه گذشته باشد و زنـان روستایی علاوه بر 
پـروژه حاصـل  از  منافعی  پروژه،  به  دسترسی 
طبـق  باشـند،  رسـیده  توانمنـدی  بـه  و  كـرده 
ایجاد  راهكار،  مهمترین  متخصصـان،  نظـر 
فضایی اسـت کـه در آن زنـان روسـتایی بتوانند 
نتیجه فعالیت های شـغلی خـود را ارائـه دهنـد.

به عقاید همه  احترام  بعدی،  اهمیت  در درجه 
است.  جوان  و  مسـن  از  اعم  سنی  گروه های 
اهمیت  که  می کند  روایت  اینطور  نمره دهی ها 
نظر  از  گانـه  سه  مراحل  همه  در  این گزینـه 
امـا  است،  تحقیق كم  این  در  شرکت کنندگان 
از میان مراحل سه گانه در مرحلـه توانمنـدی، 
پاسخگویان  دیدگاه  از  اهمیت  كمترین  از 
برخوردار بوده است.  همچنین به نظـر می رسد 
پیشرفت های كشور در زمینه توسعه رسـانه هـا 
ارتباطـات در روسـتاها  و فنـاوری اطلاعـات و 
دهـه هـای اخیر، مطلـوب و امیدبخش ارزیابی 

است. شده 
این تحقیق، به  نتیجه می گیرد: در  این مقاله 
در  زنان  مشاركت  تحقق  راهكارهای  كلی  طور 
پروژه های توسعه روستایی بر اساس پیشینه 
از دسـته بنـدی،  تحقیق گردآوری شدند. پس 
شـش دسـته عمـده راهبرد شامل برنامه ریزی 
)شـامل  زنـان  فـردی  ویژگی هـای  اساس  بر 
تجـارب شغلی قبلی، سن، تحصیلات و درآمـد 

موضوعات  اساس  بـر  برنامـه ریزی  ایشـان(، 
فرهنگی و اجتماعی، برنامه ریزی بـرای توسـعه 
تشكیل   ،ICT و  رسانه ها  محتوای  آموزش، 
گروه های خاص زنـان و شبكه سازی، دسترسی 
طرح های  در  مشارکت  امکان  مالی،  منابع  به 
اعتبارات خرد و در نهایت ارتقای سیاست های 
دولـت و عملكرد سازمان ها حاصل شد. نتایج 
شش  هر  كلی  اهمیت  نشان دهنـده  تحقیق 
اهمیت  وجود  این  با  بود،  راهبردها  از  دسته 
راهبرد شبكه سازی و تشكیل گروه هـای زنـان 

از بقیـه راهبردها بیشتر بوده  است.
نتیجه این تحقیق نشـان داد كـه اولویت بنـدی 
راهبردهای تحقق مشاركت زنان در پروژه های 
تفاوت  سه گانه  مراحل  در  می تواند  توسعه 
مجریان  دیگـر  عبـارت  بـه  باشند.  داشته 
باشند  آگاه  باید  روستایی  توسعه  پروژه های 
تغییر  راهكارها  اهمیت  پروژه،  پیشرفت  با  كه 
مجـری  نمونـه،  عنـوان  بـه  می کند.  پیدا 
اهتمام  ابتدایی  مراحل  در  بایستی  پـروژه 
فردی  ویژگـی های  شناسایی  بـر  بیشتری 
زمان،  مرور  به  باشد.  داشته   روستایی  زنان 
اهمیت این موضوع كاهش می یابد و در مرحله 
توانمندی کمترین اهمیت را دارد. در حالی كه 
بـه بیشترین  توانمندی  شبكه سازی در مرحله 
اهمیت رسیده است. راهكاری كـه در هـر سـه 
مرحلـه اولویت بـالا ، از ١ تـا ٣  داشته  است، 
شبكه سازی  و  زنان  خاص  گروه های  تشكیل 
میدانی  بررسی های  خصوص  این  در  است. 
نشان می دهـد کـه زنـان در گروه های مختلط 
)شامل زنان و مردان( اغلب سكوت می كننـد و 
به حاشیه كشانده می شوند. بنابراین جلوگیری 
مستلزم  آن ها،  مشاركت  افتادن  خطر  به  از 
با  است.  ایشان  خاص  گروه های  تشكیل 
توجه به یافته های تحقیق، پیشنهادات زیر بـه 
توسعه  پروژه های  اندركاران  دست  و  مجریان 
روستایی برای تحقق مشاركت واقعی زنان در 
این پروژه ها ارائه می شود: توجه به سه مرحله 
به  دستیابی  دسترسی،  شامل  زنان  مشاركت 
به توانمندی،  نهایت رسیدن  منافع پروژه و در 
مشاركت  بـرای  مناسـب  سیاست های  تدوین 
به  زنان روستایی در پروژه های توسعه  واقعی 
منظور دسترسی و منفعـت یابی زنان روستایی 
گــروه هــای  تشكیل  توسعه،  پروژه های  از 
روش هــای  طریق  از  زنــان  خــاص 
پروژه  منافع  از  استفاده  منظور  به  تسهیلگری 
بیان  برای  فرصت  ایجاد  روستایی،  زنان  برای 
تجارب شغلی و فعالیت های كارآفرینانـه قبلـی 
زنان روستایی بـه منظـور رسیدن بـه توانمندی، 
ایجاد دسترسی به منابع مالی و وجـود امكـان 
مشـاركت در طرح های اعتبارات خرد،  تشكیل 
گروه های خاص زنان روستایی و شبكه سازی 
و  انزوا  حالت  از  زنان  آمدن  بیرون  منظور  بـه 
ایجاد اعتماد به نفس لازم برای انجام كارهای 
تحقق  راهكارهای  تغییر  به  توجه  بزرگتر، 
پیشرفت  با  روستایی  زنـان  واقعی  مشاركت 
نتیجه  پایش مستمر  امر مستلزم  این  پروژه. 
مختلف  راهكارهای  و  راهبردها  از  استفاده 
است، توجه به تفاوت های فرهنگی و زمینه ای 
و  راهبردها  كاربرد  در  كه  است  این  مستلزم 

باشد.  داشته  وجود  انعطاف  راهكارها، 

رئیس کمیسیون کشاورزی، آب، منابع طبیعی 
بر  اسلامی  شورای  مجلس  زیست  محیط  و 
ضرورت خودکفایی کشور در تولید برنج تاکید 
کرد و گفت: مجلس برای جبران کمبود تولید 
برنج داخلی از استان های شمالی بویژه مازندران 

و گیلان به صورت ویژه حمایت می کند.
به گزارش ایرنا ، محمد جواد عسکری نیاز سالانه 
کشور برای واردات برنج را 800 هزار تا حدود یک 
میلیون تن اعلام کرد و افزود : متاسفانه در این 
زمینه فساد جا خوش کرده است و هر کسی از 

این فضا بهره برداری می کند.
او نیاز برنج کشور طبق آمارهای رسمی را سه 
میلیون و 200 هزار تن اعلام کرد و توضیح داد: به 
طور میانگین بین 2 میلیون تا 2 میلیون و 200 
هزار تن از این میزان در کشور تولید می شود و 
برای تولید بیشتر هم در استان های مازندران و 

گیلان ظرفیت های خوبی وجود دارد.
به  توجه  با  این که مجلس  اظهار  با  عسکری 
با  کشور  در  برنج  بیشتر  تولید  ظرفیت های 
وزارت  با  ویژه  صورت  به  و  دولت  طرح های 
جهاد کشاورزی همراه است، گفت : کمیسیون 
کشاورزی مجلس با تخصیص اعتبار مورد نیاز، 
برنامه  تا  مکلف کرد  را  جهاد کشاورزی  وزارت 
اراضی کشاورزی  بازسازی  و  احیاء  زمان بندی 

اراضی  زهکشی  اخص  طور  به  و  شمال کشور 
مازندران و گیلان را اجرایی کند. او توسعه کشت 
ارقام پرمحصول برنج را از راهکاری مهم برای 
خودکفایی تولید این محصول راهبردی برشمرد و 
تاکید کرد : باید در مقوله برنج به نقطه خودکفایی 
برسیم و در این خصوص برنامه های کوتاه مدت، 
بلند مدت و دراز مدت با همکاری مراکز علمی و 

دانشگاهی تهیه و تدوین شده است.
رئیس کمیسیون کشاورزی مجلس همچنین 
زراعی  به  روش های  شدن  عملیاتی  لزوم  بر 
شالیکاری تاکید کرد و گفت : ظرفیت تولید برنج 

به عنوان محصول استراتژیک در مازندران ویژه 
است و نیاز به برنامه جدی دارد.

کشاورزی،  جهاد  وزارت  آمارهای  پایه  بر   
استان های گیلان و مازندران حدود 480 هزار 
یک  از  بیش  سالانه  دارند که  شالیزار  هکتار 
آنها  از  سفید  برنج  تن  هزار   650 و  میلیون 
آمار  این  از  مازندران  می شود. سهم  برداشت 
حدود 2۳0 هزار هکتار اراضی شالیزاری است 
که سالانه یک میلیون تن برنج سفید از آنها 
برداشت می شود که برابر با 42درصد نیاز کشور 

است.  محصول  این  به 

رئیس کمیسیون کشاورزی مجلس:

از خودکفایی برنج حمایت می کنیم

خبر

معاون وزیر جهاد کشاورزی: 
تغییر کاربری مگر در موارد 

خاص و استثنایی، جرم 
تلقی شده و پیگرد قانونی 

دارد و به شدت با این گونه 
رفتارها بر خود می کنیم

معاون وزیر جهاد کشاورزی:
۸0 درصد اقدامات امور اراضی به صورت الکترونیکی است

معاون وزیر جهاد کشاورزی با تاکید بر ممنوعیت 
تغییر کاربری اراضی کشاورزی گفت: 80 درصد 
طریق  از  کشور  در  اراضی  امور  اداری  اقدامات 
سامانه و به صورت الکترونیکی انجام می شود.

نشست  در  نیازی  صفدر  مهر،  گزارش  به 
منابع  و  کشاورزی  جهاد  مدیران  هم اندیشی 
بیان کرد: استان گیلان  طبیعی استان گیلان، 
این  نباید  و  دارد  نظیر  کم  و  بکر  طبیعتی 

بگیرد. قرار  دست انداز  مورد  چشم انداز 
باید  بخش کشاورزی گیلان  اینکه  بیان  با  او 
تقویت شود، افزود: نگاه صنعتی به گیلان، این 

استان را از بکر و تازه بودن در می آورد.
معاون وزیر جهاد کشاورزی با تاکید بر اینکه 
است،  ممنوع  اراضی کشاورزی  کاربری  تغییر 
عنوان کرد: تغییر کاربری مگر در موارد خاص و 
استثنایی، جرم تلقی شده و پیگرد قانونی دارد 
و به شدت با این گونه رفتارها بر خود می کنیم.
حفظ  در  اراضی  امور  اینکه  بیان  با  نیازی 
خود  قانونی  وظیفه  به  عرصه های کشاورزی 
عمل می کند، گفت: امور اراضی پلیس زمین 
است و باید مقابل تخلفات و تعدی به عرصه 

بایستد. کشاورزی 
او با اشاره به چالش تداخل اراضی کشاورزی 
در طرح هادی روستایی، افزود: باید تعامل و 
هماهنگی بین امور اراضی و بنیاد مسکن صورت 

نابودی  دستخوش  اراضی کشاورزی  تا  گیرد 
نشوند. رئیس سازمان امور اراضی کشور با تاکید 
بر تعامل و همراهی بیشتر مدیران در اجرای 
قوانین، بیان کرد: مدیران و دستگاه ها موظف در 
حفظ امور اراضی هستند و باید در جلوگیری از 

تغییر کاربری ها دست سازمان را بگیرند.
اقدامات  درصد   80 شدن  سامانه ای  از  نیازی 
با  کرد:  اضافه  و  داد  خبر  اراضی  امور  اداری 
سامانه ای شدن و هوشمند کردن کارها، میزان 
قابل توجهی از تخلفات و ناحقی ها در امور اراضی 

می شود. کاسته 
او با تاکید بر تسریع روند خدمات دهی به ارباب 
رجوع، افزود: پیچیدگی های اداری و توسل بر 
و  آزار  موجب  جلسه محوری ها  و  کمیسیون ها 
اذیت مردم شده است و باید این روند بسیار 

کوتاه شود.
معاون وزیر و رئیس سازمان امور اراضی کشور با 
تاکید بر نظارت و دقت ویژه بر واگذاری ها، گفت: 
واگذاری ها باید به افراد دارای صلاحیت و توانمند 

و اهل فن انجام شود.
در  طبیعی  منابع  مهم  نقش  اشاره  با  نیازی 
ساماندهی امور اراضی، اضافه کرد: جهاد، ثبت و 
منابع طبیعی حلقه های به هم پیوسته در بخش 
امور اراضی هستند و باید در کنار هم قرار بگیرند 

تا کارها خوب پیش برود.

پیام ما: به دلیل توجه كمتر به ظرایف و پیچیدگی های موضوع مشاركت، مشاركت زنان روستایی در پروژه های توسعه اغلب به صورت 
یك شـعار باقی می ماند. همین موضوع باعث شده تا در بخش های دانشگاهی و کارشناسی کشور که بر توسعه روستایی و جامعه 
محلی متمرکزند  به بررسی راهبردهای مناسب برای تحقق مشاركت واقعی زنان روستایی در پروژه های توسعه بپردازند.  مقاله ای 
در آخرین شماره فصلنامه »راهبردهای توسعه روستایی ایران« با عنوان » راهبردهای تحقق مشارکت زنان روستایی در پروژه های 
توسعه در ایران«  نوشته شهره سلطانی مدیر گروه توسعه کشاورزی و روستایی APERDRI )موسسه پژوهش های برنامه ریزی، 
اقتصاد کشاورزی و توسعه روستایی-وزارت جهاد کشاورزی( و   مجتبی پالوج قایم مقام رئیس موسسه پژوهش های برنامه ریزی 
اقتصادکشاورزی و توسعه روستایی منتشر شده که مشاركت زنان در سه مرحله دسترسی به پروژه، منفعت یابی و توانمندی را مورد 

بررسی قرار داده است.
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صنایع  و  فرهنگی، گردشگری  میراث  مدیرکل 
مرمت  قرارداد  گفت:   البرز  استان  دستی 
و  بسته شده  پیمانکار جدید  با  کرج  پل دختر 
همچنین پیمانکار تجهیز کارگاه کرده و قرار است 
از شنبه هفته آینده مرمت این پل آغاز شود. 
این فاز از مرمت شامل اقدامات اجرایی برای 

نجات بخشی پایه از آسیب های به وجود آمده و 
است. نگهبان  سازه های  ایجاد 

محمدی  هادی  سید  ایسنا،  گزارش  به 
پل  این  است که  این  از  حاکی  پیش بینی ها 
آسیب  دچار  است  ممکن  مرمت  حین  در 
میراث  وزارتخانه  فنی  شورای  بنابراین  شود، 

فرهنگی در دو جلسه با ما و بازدید از پل دختر 
نگهبان  ایجاد سازه  نتیجه رسیدند که  این  به 
این  نگهبان  سازه  ایجاد  از  بعد  است.  الزامی 
و  می شود  مرمت  از  دیگری  مرحله  وارد  پل 
این مرحله طاق، مرمت خواهد شد. سال  در 
گذشته اعلام کردیم که مرمت پل ممکن است 

یک ساله تمام شود، اما با توجه به اقدامات 
و کارشناسی  فنی  بررسی های  و  شده  انجام 
مشخص شد که سطح آسیب های این پل از 
آنچه پیش بینی کرده بودیم خیلی بیشتر است، 
بنابراین ممکن است مرمت این پل بیش از 

بکشد. طول  دو سال  و حتی  یک سال 
بحث  حاضر  حال  در  داد:  ادامه  همچنین  او 
هزینه مرمت این پل تاریخی مطرح نیست و 
وزارتخانه میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دستی و اداره کل میراث فرهنگی استان البرز 
عزمشان را جزم کرده اند که اعتبارات لازم برای 
مرمت پل دختر را تأمین کنند و از سوی منابع 
ملی و منابع استان نیز این اطمینان به ما داده 
شده که اعتبارات مرمت این پل تأمین می شود 
و الان نگرانی درباره هزینه مرمت پل دختر وجود 
ندارد. نکته مهم در مرمت این پل، آن است که 
با  مطابق  مرمتی  اقدامات  و  اجرایی  عملیات 
میراث  وزارتخانه  فنی  شورای  برنامه ریزی های 
فرهنگی مبنی بر ایجاد سازه نگهبان پیش برود.

اعلام کرده  مسئول  مقام  این  تیرماه گذشته 
 5 تا   4 کرج  دختر  پل  مرمت  هزینه  بود: 
میلیارد تومان برآورد شده است که عملیات آن 
حداقل یک سال طول می کشد. نخستین بار 
در سال 1۳86 زنگ خطر برای پل دختر کرج 
به صدا درآمد و نگرانی هایی برای تخریب و از 
بین رفتن این پل به وجود آمد. هرچند اعلام 
خبر مرمت آن در مهر ماه سال 1۳88 خیال 
را تا حدی آسوده می کرد، ولی در  طول یک 
دهه گذشته، آنچه این پل تجربه کرد بیشتر 
از مرمت و حفاظت، فرسودگی و تخریب بود؛ 
عوامل انسانی و محیطی دست به دست هم 
داده بودند تا موجب تخریب پل شوند. بعد از 
10 سال دوباره زنگ خطر برای این پل تاریخی 
به صدا در آمد و این هشدار داده شد که این 
پل علاوه بر مرمت به توجه و پایش های مستمر 

نیاز داشته است. 
از  بخشی   1۳99 سال  آذرماه  در  سرانجام 
این پل فرو ریخت و در همان زمان فریدون 
محمدی ـ مدیر میراث فرهنگی استان البرز 
میراث  وقت  وزیر  ـ  مونسان  اصغر  علی  و  ـ 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی ـ از مرمت 
اضطراری پل درست یک روز بعد از ریزش آن 
خبر دادند،   اما حدود چهار ماه طول کشید تا 
در ۳1 فروردین 1400 مدیرکل میراث فرهنگی 
تاریخی  پل  فرآیند مرمت  البرز خبر دهد که 
کرج شروع شده است. این در حالی بود که 
در  تاریخی  پل  این  از  ایسنا  میدانی  گزارش 
اردیبهشت سال 1400، خبری از مرمت پل دختر 

نمی داد.  کرج 
پل  ریزش  خبر  دوباره   1400 سال  شهریور  در 
مدیرکل  که  افتاد  زبان ها  سر  بر  کرج  دختر 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی البرز 

با بیان این که سطح رویی پل به منظور تکمیل 
عملیات مرمتی برداشته شده است، این خبر را 
تکذیب کرده و گفته بود: در حال حاضر با نظر 
کارشناسی و در راستای اجرای عملیات مرمت 
پل  رویی  زیرین، سطح  نواقص بخش  رفع  و 
شده  برداشته  پیمانکار  توسط  موقت  طور  به 
است.  با مساعد شدن شرایط جوی و تکمیل 
طرح مرمتی عملیات وارد فاز اجرایی شد و در 
صورت نیاز مرمتگران شکاف سطح را گسترده تر 

خواهند کرد.

در آذر 1400 دوباره مرمت این پل تاریخی متوقف 
شد و کمبود اعتبار را بهانه آوردند. مدیرکل میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان البرز 
با اشاره به این که بخشی از عملیات مرمت پل 
روند  ادامه  و  طاق زنی  ولی  انجام شده،  دختر 
تخصیص  دلیل  به  تاریخی  سازه  این  مرمت 
ندادن اعتبار، متوقف شده است، به ایسنا گفته 
یک  بین  دختر  پل  مرمت  تکمیل  برای  بود: 
ونیم تا سه میلیارد تومان اعتبار نیاز است که در 

شرایط فعلی تامین آن ساده نیست.
احمدی  هادی  سید   ،1401 سال  تیرماه  در 
روئینی، مدیرکل حفظ و احیا بناها، محوطه ها 
میراث فرهنگی،  وزارت  تاریخی  بافت های  و 
درباره مرمت  نیز  ـ  و صنایع دستی  گردشگری 
پل دختر کرج گفته بود: هزینه مرمت پل دختر 
کرج 4 تا 5 میلیارد تومان برآورد شده است که 
عملیات آن حداقل یک سال طول می کشد. این 
پل بخشی از شهر است و حتما باید شهرداری 
زمینه  این  در  و  هزینه ها کمک کند  مورد  در 
تعهدی هم داشته است. همچنین از اعتبارات 
میراث  استانی  اعتبارات  محل  از  و  وزارتخانه 
فرهنگی برای مرمت پل استفاده می شود؛ البته 
وقف نامه ای هم موجود است که نشان می دهد 
برای هزینه های پل موقوفه هایی وجود دارد که با 

اوقاف در این مورد صحبت شده است.

در شرایطی که این سازه تاریخی آبی دچار آسیب های گسترده کالبدی است

طرح مرمت جدید 
برای پل دختر کرج آغاز می شود
به گفته مدیر کل میراث فرهنگی مرمت این بنا با خطرهای متعدد همراه است و اعتباری نزدیک ۵ میلیارد تومان نیاز دارد

زاکانی خبر داد:

تشکیل ستاد ایمنی ویژه 
شناسایی ساختمان های 

ناایمن پایتخت
شهردار تهران از تشکیل ستاد ایمنی در شهرداری 
ناایمن  ساختمان های  شناسایی  برای  تهران 
ایسنا،  به گزارش  داد.  خبر  تهران  شهر  سطح 
ساختمان های  معرفی  درباره  زاکانی  علیرضا 
صورت  به  کشور  وزارت  که  تهران  در  ناایمن 
همه  است، گفت:  موضوع  این  پیگیر  جدی 
کلانشهرهای کشور میراثی دارند که نقاط مثبت 
و منفی به همراه دارد یکی از نقاط دارای مشکل 
در همه شهرها و تهران ساختمان های ناایمن و 
گودهای پرخطر است. برهمین اساس در تهران 
ستاد ایمنی تشکیل و از شهرداری به این ستاد 
برگزار  تاکنون  دو جلسه  و  است  دعوت شده 
شده این موضوع را تبدیل به پروژه ای کرده ایم 
تا با بهره گیری از کارهای گذشته ساختمان های 
ناایمن شناسایی شوند. این شناسایی ها منجر به 
اقدام عملی شد و نهایتا یکی از ساختمان های 

ناایمن تهران پلمب شد.
خدمات  و  اربعین  موضوع  مورد  در  زاکانی 
که  نیز  گفت:  هم  بخش  این  در  شهرداری 
رخدادی جهانی است نقش شهرداری ها در ارائه 
خدمات با توجه به استقبال بسیار مردم مورد 
بررسی قرار می گیرد تا بتوانیم دست در دست 
انجام دهیم. را  اساسی  و  کاری جدی  یکدیگر 

 شهردار تهران در خصوص خواهرخواندگی شهر 
رسیده  امضاء  به  آن  تفاهم  و کربلا که  تهران 
است، گفت: تهران و سایر کلانشهرها براساس 
کشورهای  شهرهای  سایر  با  خاصی  قاعده 
دنیا خواهرخواندگی دارد که در همین راستا با 
استاندار کربلا تفاهم نامه ای داشتیم که موضوع 
کمک گرفتن و کمک دادن برای رونق و آبادانی 
بتوانیم  امیدواریم  شود.  فراهم  شهر  دو  این 
خدمات  شاهد  خواهرخواندگی ها،  راستای  در 

باشیم. متقابل 
زاکانی در پاسخ به سوالی در خصوص افزایش 
ترافیک تهران به ویژه در حین برگزاری نمایشگاه 
بین المللی  نمایشگاه های   محل  در  ساختمان 
برگزاری  و  نمایشگاه  گفت:  )سئول(  تهران 
از  باید  از قبل مصوبه ای دارد که  آن در تهران 
تهران منتقل شود. پیگیر این موضوع هستیم 
تا نمایشگاه ها به شهر آفتاب منتقل شوند اما 
به واسطه کرونا شهر آفتاب در سال های اخیر 
غیرفعال بوده که ما در حال حاضر فعال کردیم 
به شکلی که در سال جاری 47 نمایشگاه در 
این محل برگزار می شود که البته بخشی از آنها 
نیز تاکنون انجام شده است. نمایشگاه فعلی 
در محل سئول قابل توسعه نیست و در بخش 
حمل و نقل نیازمند این توسعه هستیم لذا با 
ظرف  ساختمان  نمایشگاه  برگزاری  به  توجه 
روزهای گذشته شاهد تشدید ترافیک در این 
عمومی  ترافیک  مورد  در  اما  بودیم  محدوده 
در تهران نیازمند توسعه حمل و نقل عمومی 
هستیم و تا تقویت حمل و نقل عمومی انجام 
بود.  خواهیم  مواجه  ترافیک  این  با  ما  نشود 
باید حمل و نقل به شکلی توسعه پیدا کند که 
آسایش و آرامش مردم در بهره مندی از حمل و 

نقل عمومی تهیه شود.

معاون وزیر کشور:

استیضاح  شهرداران 
جای تعجب دارد

معاون وزیر کشور گفت: اینکه یک شهردار با رای 
اعضای شورای شهر انتخاب شود و سپس با رای 

همان افراد استیضاح شود جای تعجب دارد.
به گزارش مهر، مهدی جمالی نژاد معاون وزیر 
کشور در یکصد و سیزدهمین مجمع شهرداران 
شهرداران  عزل  به  اشاره  با  ایران  کلانشهرهای 
گفت: استیضاح شهرداران بسیار جای تعجب 
دارد و یک شهردار با 1۳ رأی موافق انتخاب شده 
و با همان 1۳ رأی نیز استیضاح شده است که 

این موضوع آسیب شناسی شود.
حوزه  در  وزارت کشور  اقدامات  به  اشاره  با  او 
مدیریت شهری گفت: اقدامات صورت گرفته در 
این دوره از وزارت کشور بی سابقه است و در این 
شرایط بد اقتصادی اگر همت موجود نبود کارها 
پیش نمی رفتند. جمالی نژاد با اشاره به موضوع 
اربعین بیان کرد: یک میلیون و 600 هزار نفر 
برای حضور در مراسم اربعین ثبت نام کرده اند 
و پیش بینی می شود که حدود 5 میلیون نفر 
در این مراسم شرکت کنند. معاون وزیر کشور 
تصریح کرد: گرمای هوا در مراسم اربعین زیاد 
خواهد بود و همه ما باید در این حوزه مسئولیت 

خود را انجام دهیم.

پیام ما: پل دختر در شهر کرج  یا پل خاتون یکی از ابنیه تاریخی در حوزه سازه های آبی کشور است که در سال ۱۳۷9  فهرست میراث ملی 
کشور نیز به ثبت رسیده است. این بنا که تاریخ به قدمت سلجوقی دارد با وجود آسیب های گسترده در کالبد و تاکید متولیان و کارشناسان 
و همچنین انعقاد قرارداد مرمت با پیمانکار  هنوز مرمت نشده است. گرچه براساس شواهد موجود مرمت های که طی ادوار گذشته بر این 
بنا اعمال شد بخشی از اصالت بنا را مخدوش کرده بود. این بار اما مدیرکل اداره میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان البرز 

خبر داده که فاز جدید مرمت این پل تاریخی از شنبه آغاز می شود.

مدیرکل میراث فرهنگی البرز:  
قرارداد مرمت پل دختر کرج با 

پیمانکار جدید بسته شده و 
همچنین پیمانکار تجهیز کارگاه 
کرده و قرار است از شنبه هفته 
آینده مرمت این پل آغاز شود. 

این فاز از مرمت شامل اقدامات 
اجرایی برای نجات بخشی پایه 
از آسیب های به وجود آمده و 
ایجاد سازه های نگهبان است |  
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و  زیرسازی  عمومی  مناقصه  دارد  نظر  در  بم  شهرداری 
آسفالت معابر خاکی محله امام زاده زید مربوط به بافت 
تدارکات  سامانه  طریق  از  را  بازآفرینی(  ناکارآمد)طرح 
برگزاری  مراحل  کلیه   ، نماید  برگزار  دولت  الکترونیکی 
پیشنهاد  ارائه  تا  مناقصه  اسناد  دریافت  از  مناقصه 
درگاه  طریق  از  پاکت ها  بازگشایی  و  گران  مناقصه 
آدرس  به  )ستاد(  دولت  الکترونیکی  تدارکات  سامانه 
انجام خواهد شد و لازم است   www.setadiran.ir  :
مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی مراحل ثبت 
نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی 

سازند. محقق  مناقصه  در  شرکت  جهت  را 
ریال   ۱۵۶.۴۷۵.0۱۱.۱۷۸ مبلغ  کار  اجرای  برآورد   -
براساس فهرست بهای راه، راه آهن و باند فرودگاه سال 

می باشد.  ۱۴0۱
- مدت اجرای پروژه ۸ ماه شمسی می باشد.

- ارائه ضمانت نامه بانکی به میزان ۷.۸۳0.000.000 ریال در 
وجه شهرداری بم به عنوان سپرده شرکت در مناقصه الزامی 

می باشد .
 - شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است.

 - سایر اطلاعات و جزئیات مربوط به مناقصه در اسناد 
. است  مندرج 

 ۱۴0۱.0۵.22 تاریخ  سامانه  در  مناقصه  انتشار  تاریخ   -
می باشد.

- مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت: ساعت ۱9:00 
مورخ ۱۴0۱.0۵.۳۱

مورخ   ۱9:00 ساعت  پیشنهاد:  ارائه  زمانی  مهلت   -
۱۴0۱.0۶.۱2

- زمان بازگشایی پاکت ها : ساعت ۱2:00 مورخ ۱۴0۱.0۶.۱۴
دریافت  جهت  گزار  مناقصه  دستگاه  تماس  اطلاعات 
اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارایه پاکت های 
الف: آدرس بم بلوار شهید رجایی سایت اداری- شهرداری 

0۳۴-۴۴۳۴۵2۱۴ : تلفن  امور قراردادها-  بم 
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت 
نام  ثبت  دفتر   02۱-۴۱9۳۴ تماس:  مرکز  سامانه  در 

۸۵۱9۳۷۶۸  -۸۸9۶9۷۳۷
۱۴0۱ /0۵ تاریخ انتشار نوبت اول : 20/

۱۴0۱ /0۵ تاریخ انتشار نوبت دوم : 2۷/

و  زیرسازی  عمومی  مناقصه  دارد  نظر  در  بم  شهرداری 
مربوط  رزمندگان  شهرک  تکمیلی  خاکی  معابر  آسفالت 
سامانه  طریق  از  را  بازآفرینی(  ناکارآمد)طرح  بافت  به 
مراحل  کلیه   ، نماید  برگزار  دولت  الکترونیکی  تدارکات 
ارائه  تا  مناقصه  اسناد  دریافت  از  مناقصه  برگزاری 
پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه 
 : آدرس  به  الکترونیکی دولت )ستاد(  تدارکات  سامانه 
است  لازم  و  شد  خواهد  انجام   www.setadiran.ir
مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی مراحل ثبت 
نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی 

سازند. محقق  مناقصه  در  جهت شرکت  را 
بر  ریال   ۱۶۱.۶۴۸.۶۴۸.۱02 مبلغ  کار  اجرای  برآورد   -  
اساس فهرست بهای راه، راه آهن و باند فرودگاه سال ۱۴0۱ 

باشد. می 
- مدت اجرای پروژه ۸ ماه شمسی می باشد.

- ارائه ضمانت نامه بانکی به میزان ۸.0۸۳.000.000 ریال 
در وجه شهرداری بم به عنوان سپرده شرکت در مناقصه 

الزامی می باشد .
 - شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است.

 - سایر اطلاعات و جزئیات مربوط به مناقصه در اسناد 
. است  مندرج 

 ۱۴0۱.0۵.22 تاریخ  سامانه  در  مناقصه  انتشار  تاریخ   -
می باشد.

از سایت: ساعت  اسناد مناقصه  - مهلت زمانی دریافت 
۱۴0۱.0۵.۳۱ مورخ   ۱9:00

مورخ   ۱9:00 ساعت  پیشنهاد:  ارائه  زمانی  مهلت   -
۱۴0۱.0۶.۱2

- زمان بازگشایی پاکت ها : ساعت ۱2:00 مورخ ۱۴0۱.0۶.۱۴
دریافت  جهت  گزار  مناقصه  دستگاه  تماس  اطلاعات 
اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارایه پاکت های 
الف: آدرس بم بلوار شهید رجایی سایت اداری- شهرداری 

بم امور قراردادها- تلفن : 0۳۴-۴۴۳۴۵2۱۴
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت 
نام  ثبت  دفتر   02۱-۴۱9۳۴ تماس:  مرکز  سامانه  در 

۸۵۱9۳۷۶۸  -۸۸9۶9۷۳۷
۱۴0۱ /0۵ تاریخ انتشار نوبت اول : 20/

۱۴0۱ /0۵ تاریخ انتشار نوبت دوم : 2۷/

فراخوان مناقصه عمومی یک مرحله ایفراخوان مناقصه عمومی یک مرحله ای

علیرضا ریاضی - شهردار بمعلیرضا ریاضی - شهردار بم

 )نوبت دوم( )نوبت دوم(

آگهی مفقودی 
سیستم  سواری  خودروی  سبز  برگ 
شماره  به   ۱۳92 مدل   TU۵ تیپ   رانا 
شاسی   شماره  و    ۱۶0B00۵92۳۴ موتور  
پلاك  شماره  به    NAAU0۱FE۶DT0۳2۵2۴
اكبر  علی  آقای  نام  به   ۱۳ 2۶2 ب  ایران   ۷9
صادقی فر مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط 

. می باشد 

 زرجوب آلوده ترین رودخانه 
استان گیلان و حتی کشور است 
و عمق مشکل محیط زیستی و 
انسانی آنجایی مشخص می شود 
که عمده آب شرب و کشاورزی 
شهرستان رشت از زرجوب و گوهر 
رود تأمین می شود

خبر

مردم گیلان چشم انتظار ساماندهی زرجوب و گوهررود
ساماندهی رودخانه های زرجوب و گوهر رود یکی 
از مصوبات سفر هیئت دولت به استان گیلان بود 
که بررسی ها نشان می دهد مسئولان و متولیان 
تاکنون اقدام عملی در این زمینه انجام نداده اند.

به گزارش مهر، طبق برآورد کارشناسان، زرجوب 
آلوده ترین رودخانه استان گیلان و حتی کشور 
است و عمق مشکل محیط زیستی و انسانی 
آب شرب  عمده  آنجایی مشخص می شود که 
و کشاورزی شهرستان رشت از زرجوب و گوهر 
رود تأمین می شود و این یعنی محیط زیست 
استان  تبع  به  و  رشت  مردم  مهم تر،  آن  از  و 
اصلی ترین قربانی وعده و عیدها و آلودگی های 
فزاینده هستند. حجت الاسلام رئیسی رئیس 

سفر  جریان  در  گذشته  سال  بهمن  جمهور 
استانی به گیلان از این دو رودخانه بازدید کرد 
و از نزدیک در جریان آلودگی و اوضاع نامناسب 
آن قرار گرفت. او بیان کرد: مشکلات ناشی از 
باید  زرجوب  و  گوهررود  رودخانه های  آلودگی 
ساماندهی و منشأ آلودگی های این رودخانه ها 
وضعیت  از  انتقاد  با  جمهور  رئیس  شود.  رفع 
نامناسب رودخانه گوهررود خواستار برنامه ریزی 
و ساماندهی وضعیت این رودخانه ها در کمترین 

زمان ممکن شد.
او گفت: این رودخانه می تواند از جلوه های زیبا 
و جاذبه های گردشگری باشد و مسئولان باید با 

همکاری مردم در این زمینه همت کنند.

در  مجلس  در  خمام  و  رشت  مردم  نماینده 
اینکه 600 میلیارد تومان  بیان  با  با مهر  گفتگو 
زرجوب  و  رود  فاضلاب گوهر  ساماندهی  برای 
ساماندهی  برای  است، گفت:  یافته  اختصاص 
هزار   15 مجموعاً  رشت  رودخانه  دو  فاضلاب 
است  قرار  زده شده که  تخمین  تومان  میلیارد 
طی انعقاد تفاهم نامه ای با قرارگاه خاتم، 4 هزار 
میلیارد تومان به صورت علی الحساب به منظور 

شود. پرداخت  شروع کار 
محمدرضا احمدی سنگری با بیان اینکه فرصت 
افزود:  است،  شده  داده  نیرو  وزیر  به  ماهه   2
مهر  مسکن  لاکان،  زندان  به  معین  فرصتی 
ورود  از  تا  شده  داده  رشت  بیمارستان های  و 

خودداری  و گوهررود  زرجوب  به  خود  فاضلاب 
کنند. او  با اشاره به نامه به رئیس جمهور و 
ممانعت  پیگیری  منظور  به  او  اجرایی  معاون 
به دو رودخانه  بیمارستان ها  از ورود فاضلاب 
اتمام  حال  در  تصفیه خانه ها  بیان کرد:  رشت 
بیمارستان ها  سوی  از  مساعد  قول  و  است 
مبنی بر ممانعت از ورود فاضلاب به زرجوب و 

است. شده  داده  گوهررود 
ادامه  در مجلس  و خمام  نماینده مردم رشت 
داد: طی بازدید از برخی بیمارستان ها، کار خود به 
منظور ممانعت از ورود فاضلاب به دو رودخانه را 
آغاز کرده اند و باید نظارت ها در این باره افزایش 

یابد تا نتیجه مطلوب حاصل شود.
ساماندهی  نخست  گام  اینکه  به  اشاره  با  او 
زرجوب و گوهررود با ممانعت از ورود فاضلاب 
تمام دستگاه های اجرایی، زندان لاکان، مسکن 

کرد:  تصریح  می شود،  برداشته  صنایع  و  مهر 
پیش بینی می شود که در وهله اول ساماندهی، 
دو  به  فاضلاب ها  ورود  از  امسال  پایان  تا 
رودخانه جلوگیری شود و در قدم بعدی آبفا و 
آب منطقه ای با رهاسازی بستر این دو رودخانه 

فراهم کنند. را  سرمایه گذار  حضور  شرایط 
بهداشت  کمیسیون  مشاور  مطالبی  عماد 
شورای  شهری  خدمات  و  زیست  محیط  و 
شهر رشت با بیان اینکه میزان ورودی حجم 
فاضلاب و انواع پساب ها به این دو رودخانه به 
گونه ای بوده که شرایط زیستی را مورد تهدید 
مواد  از  ناشی  بوی  افزود:  است،  داده  قرار 
سلامت  اینکه  بر  علاوه  فاضلاب  و  لجن  آلی 
ناخوشایند  آنقدر  می کند  تهدید  را  شهروندان 
است که جلوه هایی از ناهنجاری ها را در میان 

می دهد. افزایش  شهر 
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فارس  فاضلاب  و  آب  شرکت  عامل  مدیر  ایرنا- 
سرانه مصرف ٢٠٠ لیتر آب در این استان را بالا و غیر 
متعارف دانست و گفت: سرانه مصرف در فارس بسیار 
زیاد بوده و سفره های زیرزمینی نیز در حال کاهش 
است این در حالی است که عمیق ترین چاه کشور در 
استان فارس و در شهرستان جهرم به عمق 5٠٠ متر 

حفر شده است.
بیان  پور  صادق  جان  علی  ایرنا،  خبرنگار  به گزارش 
کرد: ٣6 شهرستان جامعه هدف این شرکت را شامل 
می شود که دارای ١١٧ شهر و بیش از چهار هزار روستا 

تحت  پوشش آبرسانی قرار دارند.
وی ادامه داد: بیش از هزار حلقه چاه در استان فارس 
برای تامین آب شهروندان و روستاییان مورد استفاده 
قرار گرفته است تا آب مورد نیاز شهرستان های مورد 
پوشش تأمین شود این در حالی است که از سدهای 
سلمان فارسی، دورود زن، چشمه عاشق و سد کوثر در 
آبرسانی  از طریق خط  بویراحمد و  استان کهگیلویه و 
محرم با عبور از استان بوشهر نیز بخشی از آب استان 

فارس  تأمین می شود.
استان  از آب  این مقام مسئول،  ٨5 درصد  به گفته 
از  درصد   ١5 و  زیرزمینی  منابع  از  اکنون  هم  فارس 
این در حالی است که  تأمین می شود  منابع سطحی 

4٢ درصد آب های تولیدی در ردیف هدر رفت آب قرار 
دارد که عدد بزرگی است و باید با فرهنگسازی برای 

آن کوشید. اصلاح 
 ١6٠ تاکید کرد:  فارس  استان  آبفا  شرکت  مدیرعامل 
طی  و  است  انجام  حال  در  فارس  در  عمرانی  پروژه 
آب  تأمین  راستای  در  چاه   ١4٠ از  بیش   ١4٠٠ سال 

است. شده  حفر 
او خاطرنشان کرد: اعتباراتی که دولت برای طرح های 
عمرانی به استان فارس اختصاص داده است بالغ بر 

هزار میلیارد تومان است.
مخازن  و  شبکه ها  فرسودگی  مشکل  به  اشاره  با  وی 
 1400 انشعابات غیرمجاز گفت: طی سال  و همچنین 
نزدیک به 42 درصد آبی که استحصال شده در سبد 
را  آنها  ما  کنتورهای  و  نگرفته  قرار  شرکت  درآمدی 

نخوانده اند.
مدیرعامل آبفا فارس با تاکید بر عواملی که منابع آبی 
را تهدید می کنند، گفت: سفره های آب های زیرزمینی 
روز به روز به لحاظ کمی و کیفی کاهش می یابد و بعضا 
عمق چاه ها به 600 متر رسیده است، شوری آب نیز در 
روبرو  با کاهش  چاه ها  آبدهی  و  است  افزایش  حال 
است که بخش عمده آن در حوزه کشاورزی، شرب و 

صنعت مصرف می شود. 

سرانه مصرف 200 لیتر آب 
در استان فارس بسیار بالا و غیر متعارف است

شهردار سنندج ایجاد رفاه برای شهروندان در حوزه های مختلف از اولویت های مهم 
شهرداری و شورای اسلامی شهر است، گفت: در همین راستا در قالب انعقاد تفاهم نامه 

با نظام پزشکی آماده ایجاد دهکده سلامت در سنندج هستیم.
سیدانور رشیدی در دیدار با هیئت رئیسه نظام پزشکی استان کردستان که با حضور 
رییس شورای شهر صورت گرفت، اظهار کرد: در حوزه آسیب های محیط زیست 
شهری، ساماندهی معتادین متجاهر، ساماندهی پسماند، ساماندهی سگ های 
بلاصاحب و...برنامه ریزی های خوبی صورت گرفته است.او با بیان اینکه بازیافت زباله 
یکی از بهترین قدم هایی است که می توانیم برای حفظ محیط زیست و حفظ منابع 
طبیعی برداریم، گفت: با بازیافت زباله، نیاز به استفاده از مواد خام کمتر می شود و 
منابع طبیعی برای نسل آینده حفظ می شود.به گفته شهردار سنندج، با تفکیک زباله 
در مبدا می توانیم، فرایند بازیافت زباله را سرعت ببخشیم و زباله های قابل بازیافت را 
به مسیر درستی هدایت کنیم.رشیدی با اشاره به اینکه در همین راستا از نمونه های 
موفق بازیافت زباله از مبدا کلان شهرها بازدید کرده ایم، گفت: با شرکت های موفق در 
این حوزه وارد مذاکره و به زودی نتایج مثبت آن را در بحث تفکیک زباله و همچنین 

اشتغالزایی در شهر مشاهده خواهیم کرد.

 مدیرعامل آبفای شرق استان تهران از پایداری آب شرب در دماوند خبر داد و گفت: 
16 درصد مشترکان در این شهرستان پرمصرف هستند. رحمت الله محمدی عصر 
سه شنبه در جمع خبرنگاران اظهار داشت: در دهه نخست ماه جاری، سیلاب در اکثر 
شهرها و روستاهای تحت پوشش آب و فاضلاب شرق استان تهران اتفاق افتاد که 
یکی از این شهرها، دماوند بود که با اقدامات انجام شده، وضع آب شرب دماوند به 

حالت پایدار رسیده و دیگر قطعی آب دیگر نداریم.
محمدی افزود: سیلابی که در منطقه دماوند اتفاق افتاد، موجب ایجاد خسارت به 

منابع تأمین، تجهیزات و تأسیسات آب شرب شهر دماوند شد.
وی عنوان داشت: در این زمینه، احیای منابع تأمین و تجهیزات مستلزم زمان بود 
که همکاران ما به طور 24 ساعته وارد عمل شدند تا توانستیم ظرف یک هفته چاه ها، 
تجهیزات و تأسیساتی که بر اثر سیلاب آسیب دیده بودند، احیا، بازسازی و وارد مدار 
بهره برداری کنیم. مدیرعامل آبفای شرق استان تهران گفت: عامل دوم تشدید کاهش 
تأمین آب شرب، این بود که منطقه دماوند به لحاظ آب و هوای جذابیت هایی دارد و 
جمعیت پذیری بسیار بالایی دارد که همین باعث شد که ساکنان دائمی شهر دماوند 

با کمبود آب مواجه شوند.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب رفسنجان گفت: بر اثر فرونشست زمین در 
منطقه بیابانی قبل از ده شفیع این شهر خط لوله اصلی آب شکسته و پنج 
خطوط  این  تعمیر  حال  در  شد که  خارج  مدار  از  آشامیدنی  آب  چاه  حلقه 

برمی گردد. مدار  به  هستیم که شب 
با اشاره به مسیر لوله  ایرنا  با  حسین چرخ انداز روز چهارشنبه در گفت و گو 
واقع در بین چاه های آب و مخزن 20 هزار متر مکعبی که دچار شکستگی 
و کم آبی  قطعی  موجب  لوله  خط  این  شکستگی  افزود:  و  اشاره کرد  شد 
آب مناطق امام علی )ع(، شهرک جهاد و دهقان رجبی و برخی از مناطق 

شد. شهری 
چرخ انداز بیان کرد: شب گذشته خطوط شکسته لوله آب رفسنجان تعمیر امّا 
مجدد صبح امروز دچار ترکیدگی شد که در حال تعمیر آن هستیم و تا شب 

آب به مدار بر می گردد.
وی تصریح کرد: آب برخی مناطق بر اثر این ترکیدگی لوله دچار کدری شده که 
خروجی مخزن آب که دارای ظرفیت 20 هزار متر مکعب است در حال شستشو 

است تا این معضل هم برطرف شود.

دهکده سلامت 
در سنندج ایجاد می شود

پایداری آب شرب 
در دماوند

فرونشست پنج حلقه چاه آب آشامیدنی
 رفسنجان را از مدار خارج کرد

| کردستان  | | دماوند | | کرمان |

پرداخت 90 درصد هزینه 
درمان ناباروری 

در کهگیلویه و بویراحمد  
کهگیلویه و بویراحمد - کیان دهراب پور مدیرکل 
بیمه سلامت استان کهگیلویه و بویراحمد در 
جمع خبرنگاران ضمن تقدیر و تشکر از اصحاب 
تحت  زمانی  سلامت  بیمه  عنوان کرد:  رسانه 
عنوان بیمه خدمات درمانی بود و سازمانی از 
وزارت رفاه؛ قریب به چندین سال است که این 
وزارت  در  سلامت  بیمه  عنوان  تحت  سازمان 

بهداشت، درمان و آموزش خدمت می کند.
دهراب پور،  با بیان وجود ۳ سازمان بیمه گر پایه 
در استان افزود: در استان اداره کل بیمه سلامت 
به عنوان بزرگترین دستگاه بیمه گر حضور دارد و 
بیمه تامین اجتماعی و بیمه درمانی نیروهای 
مسلح نیز به ترتیب در جایگاه بعدی قرار دارند.
 مدیرکل بیمه سلامت استان ابراز داشت: بیش 
از 70 درصد مردم استان تحت پوشش بیمه 
سلامت قرار دارند و اکثریت این افراد نیز شامل 
روستاییان، عشایر و افراد شهرهای زیر 20 هزار 

نفر جمعیت هستند.
 دهراب پور در ادامه خاطر نشان کرد: صندوق 
بیمه روستاییان، عشایر و شهرهای زیر 20 هزار 
نفر جمعیت از سال 1۳84 راه اندازی شده است. 
او عنوان کرد: بیمه سلامت به عنوان یک سازمان 
کاملا دولتی است بدون حضور هیچ گونه سهام 
پایه  بیمه گر  سازمان  بزرگترین  و  خصوصی 
کشور. اگر بیمه سلامت نباشد مردم از لحاظ 
هزینه کرد در درمان با هزینه های بسیار زیادی 
روبرو خواهند بود. لذا سازمان بیمه سلامت با 
بسیار  ارتباط  دانشگاهی  بیمارستان های  تمام 
نزدیکی دارد و همه افراد تحت پوشش سلامت 
در  بستری  تخفیفات  درصد   90 از  می توانند 

بیمارستان ها استفاده کنند.
وجود  بیان  با  استان  سلامت  بیمه  مدیرکل   
چندین بیمارستان دانشگاهی و غیردانشگاهی 
است که  ماه  یک  به  قریب  افزود:  استان  در 
افراد تحت پوشش بیمه سلامت می توانند از 
خدمات بیمارستان تامین اجتماعی به عنوان 
استفاده کنند. غیردانشگاهی  بیمارستان  یک 

رئیس کارگروه پیشگیری 
از قاچاق فرآورده های نفتی 

هرمزگان منصوب شد 
ابلاغ حکمی  با  هرمزگان - مهدی دوستی 
پخش  ملی  شرکت  مدیر  سالاری فر  احمد 
سمت  به  را  هرمزگان  نفتی  فرآورده های 
رییس کارگروه پیشگیری از قاچاق و عرضه 
خارج از شبکه فرآورده های نفتی کمیسیون 
منصوب  استان  ارز  و  قاچاق کالا  با  مبارزه 
با  حکم  این  در  هرمزگان  استاندار  کرد. 
امر  در  تاکید مقام معظم رهبری  به  اشاره 
با قاچاق همراهی و همکاری جدی  مبارزه 
همه دستگاه ها در این زمینه را هدف دولت 

است. شمرده  بر  مردمی 
موفق  و  مدیران  جوان  از جمله  سالاری فر 
وزارت نفت در کشور است که از زمان حضور 
در هرمزگان منشأ خدمات موثری در پخش 
فرآورده های نفتی و مبارزه با عرضه خارج از 

شبکه سوخت بوده است.
انتصاب  این  با  هرمزگان  استاندار  دوستی 
گام  به  معتقد  جوانان  به  اعتماد  ضمن 
در صیانت  انقلاب عزم دوچندان خود  دوم 
با  مبارزه  در  دولت  و جدیت  ملی  منافع  از 

است. داده  نشان  را  سوخت   قاچاق 

استاندار قم گفت: در صحت سنجی و راستی آزمایی 
ایجاد اشتغال باید اقدامات لازم انجام شود.

دیروز  ظهر  از  پیش  شاهچراغی  سیدمحمدتقی 
اقتصاد،  کارگروه  جلسه  در  مردادماه   26 چهارشنبه 
اشتغال و سرمایه گذاری که در سالن کرامت استانداری 
قم برگزار شد، در حوزه پایداری اشتغال ها باید ارزیابی 
لازم انجام شود، اظهار کرد: جلسات موضوع اشتغال 

باید فراتر از برگزاری کارگروه ها باشد.
باید به  اینکه فعالیت در حوزه اشتغال  با بیان  وی 
از  برخی  کرد:  مطرح  شود،  دنبال  جهادی  صورت 
خوشه های مانند کفش، چوب، انگشتر و ... باید با 
جدیت بیش تری دنبال شوند، چراکه امکانات لازم 
برای انتقال آن به روستاها و مشاغل خانگی را داریم.

در  عنوان کرد:  قم،  در  اشاره کم آبی  با  قم  استاندار 
مشاغلی چون داروی گیاهی امکان فعالیت نداریم، 
چرا که با مشکل کمبود آب مواجه هستیم. وی از 
انتخاب قم به عنوان شهر ملی انگشتر یاد کرد و گفت: 
اگرچه فعالیت هایی در این راستا انجام شده است 
ولی متاسفانه تاکنون اقدامات لازم در این خصوص 

انجام نشده است.
اتحادیه های  از  برخی  اینکه  به  اشاره  با  شاهچراغی 
صنایع مذکور می توانند در زمینه اشتغال کمک کنند، 
خاطرنشان کرد: بخش خصوصی بازار لازم و صادرات 

را دارد و باید از ظرفیت های آن استفاده شود. وی 
باید با سرعت هرچه  اینکه اشتغال آفرینی  با بیان 
بیش تر دنبال شود، تصریح کرد: اگر قرار بود تمام 
آمارها صحیح باشد امروز نباید هیچ مشکل اشتغالی 
با  نیز  آمارها  زمینه  در  متاسفانه  اما  باشیم،  داشته 

مشکلاتی مواجه هستیم.
و  صحت سنجی  در  اینکه  به  اشاره  با  قم  استاندار 
راستی آزمایی ایجاد اشتغال باید اقدامات لازم انجام 
شود، یادآور شد: متاسفانه یکی از مشکلات فعلی ما 
مشکل بودجه است و باید با دقت هرچه بیش تر در 

زمینه هزینه کرد آن اقدام کرد.

استاندار قم مطرح کرد

به دلیل کم آبی قم
دنبال توسعه مشاغل آب بر نیستیم

قم 
مدیرعامل ذوب آهن اصفهان خبر داد

 ذوب آهن اصفهان از هیچ نوع یارانه انرژی 
برخوردار نیست

شرکت ها - مهندس ایرج رخصتی مدیرعامل ذوب 
رسانه  اصحاب  با  نشست خبری  در  اصفهان  آهن 
صنعت  بین المللی  نمایشگاه  دومین  و  بیست  در 
صنعتی  عظیم  مجتمع  این  آمادگی  از  ساختمان 
برای تولید محصولات مورد نیاز پروژه های ساخت 

داد. مسکن خبر 
اصفهان  آهن  ذوب  نقش  و  آمادگی  مورد  در  وی 
نهضت  نیاز  مورد  ساختمانی  مقاطع  تامین  در 
برنامه دولت  ملی ساخت مسکن در کشور گفت: 
سیزدهم مبنی بر ساخت یک میلیون مسکن در هر 
سال را باید به صورت معدل نگاه کنیم که تحقق آن 

دوره چهارساله مدنظر است. در 
این  در  افزود:  اصفهان  ذوب آهن  مدیرعامل 
زمینه درخواست هایی از سازمان های مربوطه از 
ذوب آهن شده است و این شرکت در حد توان 
درخواستی  سبد کالاهای  تحویل  و  تولید  آماده 
پروژه های مسکن در کشور است. در واقع تولید 
و  درخواست ها  این  اساس  بر  عرضه محصول  و 
مختلف  ابعاد  در  آن  نوع  و  میزان  به  توجه  با 

می شود. انجام 
وی به اهمیت تامین پایدار مواد اولیه جهت تولید 
اشاره کرد  آن  و کیفی  افزایش کمی  همچنین  و 
خارج  از  زغال سنگ  و  واردات کک  در خصوص  و 
گرانی  جهانی گفت:  قیمت های  افزایش  و  کشور 

مواد اولیه وارداتی و بعضی تنگناهای تامین مواد 
ایجاد  ما  برای  را  محدودیت هایی  داخل کشور  در 
می کند، با این حال از طریق صادرات 40 درصدی 
از منابع ارزی خود را  محصولات به خارج بخشی 

می کنیم. تامین 
مهندس رخصتی افزود: ذوب آهن اصفهان از هیچ 
قیمت های  و  نیست  برخوردار  انرژی  یارانه  نوع 
است.  اثرگذار  تولید  نهایی  قیمت  بر  نیز  انرژی 
وجود  به  اشاره  با  اصفهان  آهن  ذوب  مدیرعامل 
نیروگاههای برق در این شرکت افزود: تولید 240 
مگاوات برق در داخل کارخانه به تامین این حامل 
انرژی کمک کرده و به مشتریان اطمینان می دهد 
که تولید سبد کالاهای درخواستی پروژه های آن ها 

نمی شود. مواجه  مشکلی  با 
وی در ادامه گفت: هم اکنون 65 درصد تیر آهن 
تولید می شود. در  این شرکت  نیاز کشور در  مورد 
سوی  به  را  ما  جدید  درخواست های  حال  عین 
ماه گذشته 12  در 6  و  داده  تولیدات جدید سوق 

است. شده  عرضه  و  تولید  جدید  محصول 
محصولات  کیفیت  زمینه  در  رخصتی  مهندس 
تابع قوانین  ذوب آهن گفت: ذوب آهن در تولید 
و استانداردها است و کیفیت را فدای هیچ منفعت 
دیگری نمی کند به طوری که می توان این مجتمع 

دانست. پیشگام کیفیت  را  صنعتی  عظیم 

استاندار یزد با اشاره به آمار 
2500 نفری تعداد بی سوادان 

این استان اشاره و بیان 
کرد: عموم مردم استان یزد 

توجه ویژه ای به تحصیل 
فرزندان خود دارند و بخش 

عمده این آمار متعلق به 
مهاجرین از سایر استان ها و 

اتباع خارجی است که باید 
برنامه ریزی های لازم در این 

حوزه انجام شود

همدان - رئیس مرکز پژوهش های شورای اسلامی 
شهر همدان در جلسه کمیسیون بند 20 که با حضور 
دادستان همدان برگزار شد، اظهار کرد: هتل نیمه کاره 
ندیمی در مجاورت بوستان مردم سال هاست که به 
سیما و منظر شهر همدان آسیب زده و علت اصلی 
پیگیری  عدم  و  بی توجهی  پروژه،  این  بلاتکلیفی 
شورای  عمومی  روابط  گزارش  به  است.  مالکان 
اسلامی شهر همدان، سعید نظری با اشاره به اینکه 
این ساختمان نیمه کاره که روزگاری قرار بود به یک 
هتل مجلل تبدیل شود، افزود: این پروژه سال هاست 
که به حال خود رها شده و در  بلاتکلیفی مطلق به 
سر می برد و با وجود جلسات و پیگیری های متعدد 
از سوی مجموعه مدیریت شهری و سایر دستگاه ها، 
متاسفانه هیچ اراده ای از طرف مالکان برای تعیین 

تکلیف این پروژه وجود ندارد.
 وی با بیان اینکه چند ماه قبل جلسه مفصلی با 
حضور نماینده مالکان، شهردار، رئیس شورا و روسای 
خدمات شهری  عمرانی،  شهرسازی،  کمیسیون های 

و فرهنگی و گردشگری در این خصوص برگزار شد، 
گفت: متاسفانه مالکان هیچ توجهی به تصمیمات 
و توافقات مهم اتخاد شده ندارند و همین موضوع 
باعث شده این پروژه با گذشت بیش از دو دهه آن 
هم در یکی از بهترین نقاط گردشگری شهر همدان 
بدون استفاده بماند و به سیما و منظر شهری آسیب 
برساند. رئیس مرکز پژوهش های شورا تصریح کرد: 
فرسایشی شده که  و  طولانی  قدری  به  پروژه  این 
حتی موضوعات دیگر شهری را نیز تحت تاثیر قرار 
داده تا جایی که برای جذب سرمایه گذار به نوعی ضد 
تبلیغ محسوب می شود و به یکی از پاشنه آشیل های 

مدیریت شهری تبدیل شده است.
با تاکید بر اینکه این پروژه باید در اسرع وقت  او 
آخرین  این  افزود:  شود،  نهایی  و  تکلیف  تعیین 
نیمه کاره  هتل  این  وضعیت  تعیین  برای  فرصت 
کوتاه ترین  در  داریم  درخواست  و  است  مالکان  به 
این پروژه را مشخص کنند، چرا که  زمان وضعیت 

نیست. جایز  دیگر  پروژه  این  در  وقت کشی 

یزد- صادقی مقدم: استاندار یزد از حمایت همه جانبه 
استان از حوزه پژوهش و نوآوری خبرداد و گفت: سند 
تحول پژوهش سراهای دانش آموزی با لحاظ پیوست 
عدالت آموزشی و اجتماعی تدوین شود. مهران فاطمی 
در نشست شورای آموزش و پرورش استان، »ایاب و 
ذهاب دانش آموزان« را یکی از دغدغه های خانواده ها 
در آستانه بازگشایی مدارس دانست و گفت: جلسه ای 
به منظور تصمیم گیری هزینه سرویس مدارس، در 
سطح اداره کل آموزش و پرورش و شهرداری یزد برگزار 
مدارس  سرویس  تامین  خصوص  در  لازم  تدابیر  و 

اندیشیده شود.
بی سوادان  تعداد  نفری   2500 آمار  به  اشاره  با  وی 
استان  مردم  عموم  بیان کرد:  و  اشاره  یزد  استان 
دارند  خود  فرزندان  تحصیل  به  ویژه ای  توجه  یزد 
از  مهاجرین  به  متعلق  آمار  این  عمده  بخش  و 
باید  که  است  خارجی  اتباع  و  استان ها  سایر 
شود. انجام  حوزه  این  در  لازم  برنامه ریزی های 

استاندار یزد ادامه داد: سرمایه گذاری در امر آموزش به 
ویژه آموزش اتباع خارجی هزینه نیست و نتایج آن 
در دراز مدت قابل مشاهده خواهد بود. دکتر فاطمی 
با اشاره به مسائل و مشکلات پژوهش سراهای دانش 
آموزی استان، بیان کرد: در راستای پیشبرد برنامه ها 
و اهداف این بخش، ظرف مدت یک ماه سند تحولی 
مبتنی بر دو رکن المپیادها و جشنواره ها با پیوست 
استعدادهای  به  نگاه  و  اجتماعی  و  آموزشی  عدالت 
برتر در سطح استان، تدوین و جهت تصویب در این 
شورا و ستاد فناوری، نوآوری و اقتصاد دانش بنیان 
استان ارائه شود. استاندار یزد در ادامه از حمایت همه 
جانبه استان در امر پژوهش و نوآوری به ویژه در حوزه 
آموزش و پرورش خبرداد. وی اظهار داشت: در کنار 
مسائل تربیتی و عقیدتی که همواره مورد تاکید ما 
است برنامه ریزی ها و حمایت های مالی و معنوی لازم 
جهت پیشتازی و افتخارآفرینی آموزش و پرورش یزد 

در سطوح ملی و بین المللی انجام می شود.

رئیس مرکز پژوهش های شورای شهر همدان:
 بی توجهی مالکان علت بلاتکلیفی هتل ندیمی 

استاندار یزد:
حمایت همه جانبه یزد از پژوهش و نوآوری

سعید نظری با اشاره به اینکه این 
ساختمان نیمه کاره که روزگاری قرار 
بود به یک هتل مجلل تبدیل شود، 
افزود: این پروژه سال هاست که به 
حال خود رها شده و در  بلاتکلیفی 

مطلق به سر می برد و با وجود 
جلسات و پیگیری های متعدد از 
سوی مجموعه مدیریت شهری و 
سایر دستگاه ها، متاسفانه هیچ 

اراده ای از طرف مالکان برای تعیین 
تکلیف این پروژه وجود ندارد

آگهی مفقودی 

آگهی مفقودی 

آگهی مفقودی آگهی مفقودی 

آگهی مفقودی 

آگهی مفقودی 
کارت  و  (وسندکمپانی  )شناسنامه  سبز  برگ 

بک  هاج  پراید  سواری  خودرو 
مدل ۱۳۸۶به رنگ مشکی روغنی 

به شماره موتور ۱9۳۱0۵۳
s ۱۴۴22۸۶۱۸۶۱۴0 و شماره شاسی
و شماره پلاک ایران۱۱-۳۱۶ ی ۶۴  

و  مفقود گردیده  مروتی  بنام محمد سعید 
است. اعتبار  فاقد 

مجوز حمل سلاح شکاری یک لول 
ساچمه زنی کالیبر ۱2 مدل گلنگدنی 
ساخت آمریکا به شماره بدنه ۱0۶۱ 
به نام حسن گرانمایه مفقود گردیده 

و از درجه اعتبار ساقط می باشد

برگ سبز )شناسنامه( و کارت خودروی سواری پژو 
تیپ ۴0۵ جی ال ایکس آی i ۸ نقره ای-متالیک 

مدل ۱۳۸۴ شماره انتظامی ۷۶2 ص ۱۳ ایران 
۴9 به شماره موتور ۱2۴۸۴02۳۶۳۵ و شماره 
شاسی ۱۴2۱۱۵۸۵ به نام جواد نارکی مفقود 

گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

کارت خودرو سواری وانت سیستم پیکان تیپ 
۱۶00 مدل ۱۳۸۵به رنگ سفید روغنی و به   i

شماره انتظامی  ۷۳۶ج۴۴ایران ۴9 و به 
شماره  ۱۱۴۸۵0۱۴۶9۸وبه  موتور  شماره 
دانش  محمدرضا  ۳۱0009۱۱وبنام  شاسی 
پایه مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط 

می باشد.

سواری  سبز)شناسنامه(  وبرگ  کمپانی  سند 
به  سفید_روغنی  رنگ  ۸9به  مدل  پارس  پژو 

شماره  و   ۱2۴۸۸۳0۵۶0۸ موتور  شماره 
به   NAAN0۱CA9AE  2۶۳9۶۳ شاسی 
شماره پلاک ۵۸ط۱۶۶ایران۴9به نام جواد 
حاجی مقدم مفقود گردیده واز درجه اعتبار 

باشد. می  ساقط 

سواری  کمپانی  سند  و  سبز  برگ 
پلاک  شماره  به  بازگیر  میلاد  پژو۴0۵بنام 
شاسی  شماره  و   ۳۱ ۸۴۳ص29ایران 
NAAMo۱cE۸kk۱۷0۸۵0 و  شماره موتور  

۱2۴K۱۳۳۴۵0۸ مفقود گردیده است و از 
می باشد. ساقط  اعتبار  درجه  م 
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روزنامه سیاسی – اجتماعی
صاحب امتیاز و مدیرمسئول: 

 روح الله خدیشی 
 سردبیر: امین شول سیرجانی

 مدیر هنری: تیوا صمدیان  

 دبیر آنلاین: سینا قنبرپور
 دبیر عکس: یاسر خدیشی 
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آبرسانی با تانکر به روستاهای درگیر تنش آبی در حمیدیه- خوزستان/ عکس از امین نظری 

عکس:  ایسنا

خاکی به لب گور فشاندیم و گذشتیم

ما مرکب ازین رخنه جهاندیم و گذشتیم

چون ابر بهار آنچه ازین بحر گرفتیم

در جیب صدف پاک فشاندیم و گذشتیم

چون سایهٔ مرغان هوا در سفر خاک

آزار به موری نرساندیم و گذشتیم

گر قسمت ما باده، و گر خون جگر بود

ما نوبت خود را گذراندیم و گذشتیم

کردیم عنانداری دل تا دم آخر

گلگون هوس را ندواندیم و گذشتیم

هر چند که در دیدهٔ ما خار شکستند

خاری به دل کس نخلاندیم و گذشتیم

فریاد که از کوتهی بازوی اقبال

دستی به دو عالم نفشاندیم و گذشتیم

صد تلخ چشیدیم زهر بی مزه صائب

تلخی به حریفان نچشاندیم و گذشتیم

صائب تبریزی

کارزار

انتشارات: ناهید
و  نویسنده  آگوآلوسا،  ادوآردو  ژوزه 
برجسته  صداهای  از  یکی  روزنامه نگار، 
امروزی  زبان  پرتغالی  و  آنگولا  ادبی 
است. کتاب های او به 25 زبان ترجمه 
نیز  نمایشنامه  چهار  آگوالوسا  شده. 

است. نوشته 
گفت  باید  هرچیز  از  قبل  همچنین 
»فرضیه  یعنی  رو  پیش  رمان  که 
مجامع  در  توانسته  فراموشی«  فراگیر 
آن  از  را  متعددی  جوایز  بین المللی 
ادبی  جایزه  برنده  جمله:  از  کند؛  خود 
بین المللی دوبلین 2017، نامزد دریافت 
 ،2016 Man Booker جایزه بین المللی
هنری  و  فرهنگی  ملی  جایزه  برنده 

.2019 آنگولا 
کلی  تئوری  یک  اصل  در  کتاب  این 
سرانجام  و  زندگی  عشق،  درباره 
لودو،  حول  رمان  این  است.  ادبیات 
یک زن پرتغالی ساکن پایتخت آنگولا 
خشونت ها  همه  میان  در  می چرخد. 
درگیری های  از  ناشی  مرج  و  هرج  و 
مقامات  با  استعماری  ضد  جنبش 
آپارتمان  می گیرد  تصمیم  او  پرتغالی، 
پنت هاوس خود را از جامعه جدا کند. 
او با پرورش سبزیجات و جذب کبوترها 
به داخل آپارتمان از طریق پنجره، امرار 

معاش می کند. او مبلمان خود را برای 
تامین گرما سوزاند. این داستان از ۳0 
سال پیش از دید او روایت می شود. او 
اطلاعات جهان خارج و اوضاع سیاسی 
را از طریق گزارش های خبری در رادیو 
دست  به  همسایگان  گفت وگوهای  یا 

می آورد.
ژوزه ادوآردو آگوآلوسا )زاده 1۳ دسامبر 
با  آنگولا  نویسنده  و  روزنامه نگار   )1960
اکنون  برزیل است. هم  و  پرتغالی  تبار 
او در جزیره موزامبیک اقامت می کند و 
به عنوان نویسنده و روزنامه نگار مشغول 
به کار است. او همچنین در تلاش برای 
این  در  عمومی  کتابخانه  یک  ایجاد 
جزیره است. آگوالوسا به طور عمده به 
می نویسد.  پرتغالی  خود،  مادری  زبان 
به  او  نوشته های  از  عمده ای  بخش 

می پردازد. آنگولا  تاریخ 

| نظریه عمومی فراموشی | 
| ژوزه ادوآردو آگوآلوسا |

| مترجم: صابر مقدمی |

|  اسامی بازیگران نمایش 
»سگ ها و استخوان های مادرم« |

مادرم«  استخوان های  و  »سگ ها  نمایش  بازیگران  اسامی 
پروژه،  عمومی  روابط  از  نقل  به  مهر  به گزارش  شد.  اعلام 
نویسندگی  به  مادرم«  استخوان های  و  نمایش »سگ ها  در 
عبدی،  میثم   سلامت،  ریحانه  خالقی،  مژگان  کارگردانی  و 
غزاله جزایری، نوید بانی، فرزانه سهیلی، محمدعلی کاظمی، 
سپنتا پزشکی و الینا میرزاییان به عنوان بازیگر حضور دارند. 
سید محمد طباطبائی  تهیه کنندگی »سگ ها و استخوان های 
مادرم« را بر عهده دارد و رضا سرور مشاور کارگردان است. 
این  از  پیش  مادرم«  استخوان های  و  »سگ ها  نمایشنامه 

است.  منتشر شده  نیماژ  نشر  توسط 

|  انتشار اولین شماره مجله »میرا« |
اولین شماره ماهنامه فرهنگی هنری »میرا« به صاحب امتیازی 
خانه هنر میرا و مدیرمسئولی و سردبیری امیر موسی کاظمی 
ایسنا، مجله »میرا« علاوه بر معرفی  منتشر شد. به گزارش 
رشته های  در  ماه  برگزیده های  صحنه،  روی  نمایش های 
تخصصی تئاتر را انتخاب می کند. بر این اساس در اولین شماره 
این مجله، برگزیده های »میرا« در بخش های بازیگری، طراحی 
صحنه، طراحی لباس، موسیقی، پوستر، نمایشنامه، کارگردانی، 
بهترین نمایش و پدیده ماه معرفی شده اند. همچنین در هر 
شماره، یک نمایشنامه منتشرنشده از نمایشنامه نویسان ایرانی 
در اختیار مخاطبان قرار می گیرد که بر این اساس نمایشنامه 
»اسب ها« جدیدترین نمایشنامه پیام لاریان، به عنوان اولین 

نمایشنامه »میرا« در این شماره به چاپ رسیده است.

| تئاتر  |

| رسانه |

»اکرم  نمایشگاه  سومین  عنوان  آباد«  کجا  »ما 
احسان  کیوریتوری  به  که  است  ابوالحسنی« 
شعردوست از 28 مردادماه تا سوم شهریور در گالری 
هنری پژوهشی شهریاران در معرض دید علاقمندان 

می گیرد.  قرار 
به گزارش پیام ما و به نقل از روابط عمومی گالری 
هنری پژوهشی شهریاران »اکرم ابوالحسنی« گفت: 
»ما کجا آباد« عنوان سومین نمایشگاه انفرادی من 
در شش سال  را  این مجموعه  نقاشی های  است. 
اخیر خلق کرده ام و این مجموعه شامل 28 نقاشی 
اکسپرسیونیسم است. در این مجموعه فیگورهایی 
به چشم می خورند که حالت های روانی و فضاهای 
او درباره چرایی  آنها را به تصویر کشیده ام.  ذهنی 
مجموعه  این  برای  آباد«  »ما کجا  عنوان  انتخاب 
گفت: در این مجموعه به نوعی خواسته ام پاسخی 
که  پرسشی  بیابم.  ذهنی ام  پرسش های  برای 
دوران  از  من  است.  مطرح  بسیاری  برای  بی شک 
کودکی همواره با این دغدغه مواجه بوده ام که دنیا 
پیش از خلق انسان چگونه بوده و ما انسان ها از 
به کجا می رویم. در  از مرگ  کجا آمده ایم و پس 
این مجموعه به نوعی تلاش کرده ام فضای که انسان 
پس از تولد تا مرگ را تجربه می کند را به تصویر 
تا  است  ابزاری  من  برای  نقاشی  واقع  در  بکشم. 

بتوانم با آن به رازهای جهان هستی پی ببرم.
حرفه ای  صورت  به  سال هاست  که  هنرمند  این 
این  نقاشی های  تکنیک  درباره  می کند  نقاشی 
مجموعه گفت: این مجموعه را بر روی بوم های در 
ابعاد 120 در 150 و مقواهایی در ابعاد ۳0 در 40 با 
تکنیک اکریلیک خلق کرده ام. البته در این مجموعه 
مختص  که  دستی  چاپ  تکنیک های  از  یکی  از 

بهره گرفته ام. نیز  است  خودم  کارهای 
احسان شعردوست کیوریتور نمایشگاه »ما کجا آباد« 
گفت: اکرم ابوالحسنی از جمله هنرمندان مستقلی 

است که تکنیک  بسیار خوبی دارد و سال هاست به 
صورت حرفه ای نقاشی می کند اما به دلایل مختلف 
مثل استقلال در ایده و اجرا و شاید عدم  هم داستان 
شدن با جریان عمومی موجود در حوزه تجسمی، 
در  امروزه  نشده.  دیده  و کارش  شده  دیده  کمتر 
فضای هنرهای تجسمی ایران کم نیستند هنرمندانی 
نشده  دیده  مختلف کارشان  دلیل  به  او که  چون 

است.
برای  تمرکزش  کنار  در  شهریاران  افزود: گالری  او 
هفتادی قصد  دهه  هنرمندان  معرفی  و  شناسایی 
دارد در فصل جدید فعالیتش به شناسایی و معرفی 
ابوالحسنی  اکرم  و  بپردازد  مستقل  زن  هنرمندان 
همین هنرمندی است که در این پروژه آثارش در 

قرار می گیرد. دید علاقمندان  معرض 
ایران،  در  ویژوال زن  به گفته شعردوست، هنرمند 
در درخواست خود برای به رسمیت  شناخته  شدن، 
دو سطح عظیم تنش را تحمل کرده است: اول، از 
جامعه ای که آرام آرام با مسئلۀ زنِ سخت و مستقل 
آشنا می شود و آدابی برای آن ندارد؛ دوم، جامعه 
حرفه ای ویژوال که با سلایق موسمی خود، همای 
این  و  می نشاند  قلیلی  سر  بر  تنها  را  سعادتش 
چنین، اقبال برای توفیق حرفه ای را برای همه دشوار 
می سازد. در چنین تحلیلی، فروست نمایشی »هنر 
ایران« در گالری هنری و پژوهشی  زنان مستقل 
بپردازد که  به هنرمندانی  تا  شهریاران طراحی شد 
روایت هنر آنها از نخستین مصداق  های »هنر پنهان« 

است.
احسان شعردوست کیوریتور این سلسله نمایش ها 
در بیانیه ما کجا آباد نوشته: »در جهانی پر از رنگ 
رنگی  نقاشی های  خام،  صدای  و  بی رنگ  صدا،  و 
فریاد می زنیم... کسی   بلند  بی حنجره،  می کشیم؛ 
نبیند، کسی نشنود! در مواجهه با بیرون، لبخندی 
بر لب جایگذاری می کنیم، نه از وجد و وجدان و 

نمایشِ  صفحه  باید  کجاهایمان  شعف...  از  نه 
زندگیِ مدرنِ تمدنِ امروزینِ دلقکان باشد. امروز در 
جلوت از دوگانگی های معصومانه خود می گریزیم 
خودساخته مان  درونی  جزایر  به  خود  خلوت  در  و 
بازمی گردیم: خسته، افسرده، زخمی، شاید حتی با 

چاشنی امید و تلخند.«
اکرم ابوالحسنی متولد 1۳59 تهران و  فارغ التحصیل 
و  هنر  دانشکدۀ  از  هنر  پژوهش  ارشد  کارشناسی 
معماری تهران، بیش از 10 سال است که  به طور 
حاصل  آباد«  کجا  »ما  و  کرده  نقاشی  حرفه ای 
تجربه های او در این شش سال است. این نمایش 
از 28 مرداد تا ۳ شهریور 1401 هر روز از ساعت 16 
تا 20 در گالری هنری پژوهشی شهریاران برپا است. 
گالری شهریاران واقع در خیابان قائم مقام فراهانی، 
پایین بهشتی، کوچه دهم، پلاک 24، طبقه چهارم، 

واحد 15 میزبان علاقمندان است.

گالری شهریاران میزبان نمایشگاه نقاشی اکرم ابوالحسنی شد

برای  خود  طرح  از   Ennead معماری  گروه 
ویسکانسین  در  میلواکی  عمومی  موزه  ساختمان 
طرح  این  هنرآنلاین،  گزارش  به  کرد.  پرده برداری 
شامل مجموعه ای از سازه های مدور است که از ادوار 
زمین شناسی منطقه الهام گرفته شده است. معماران 
ادوار  یادآور  جدید  موزه  »طراحی  پروژه  گفته اند: 
زمین شناسی موجود در پارک ایالتی منطقه است که 
نمادی از تنوع مناظر را که با حرکت آب در گذر زمان 
شکل گرفته، به نمایش می گذارد.« طراحی این موزه 
طبیعی  یخچال های  فعالیت های  اساس  بر  جدید 
منطقه بوده است. طرح های این سازه، مجموعه ای 
با لبه های شیاردار در نمای بتنی  از پاکت های گرد 
زمین شناسی  لایه  های  نشان دهنده  و  شیشه ای  و 
پشته های دریایی باستانی موجود در پارک ایالتی 
اشاره  برای  نما  مدور  گوشه های  همچنین  است. 
به فرسایش و هوازدگی مناظر یخچالی که بیشتر 
ویسکانسین را شکل داده، طراحی می شوند. طراحی 

نمایشگاه توسط استودیوی طراحی Thinc مستقر در 
نیویورک صورت می گیرد که شامل گالری های دائمی 
و همچنین فضایی برای اینستالیشن است. دو باغ در 
زمین این موزه جدید یکی در سطح زمین و دیگری 

بومی  دیده  می شود که گونه  گیاهان  بام  پشت  در 
منطقه را در خود جای می دهد. همچنین این موزه 
دارای یک افلاک نما، فضاهای آموزشی و تحقیقاتی 

است.

کارزاری با عنوان »مخالفت با حذف رشته موسیقی از 
هنرستان دخترانه کامیاب شیراز« در وب سایت کارزار در 
جریان است. در متن این کارزار خطاب به وزیر آموزش 
و پرورش آمده: »باخبر شدیم که تنها هنرستان دخترانه 
شیراز که امکان تحصیل دختران این شهر را در رشته 
موسیقی فراهم کرده بود، با ممنوعیت ثبت نام، موجبات 
دلسردی اهالی هنر، خانواده ها و ناامیدی این عزیزان 
شده و این در حالی است که پسران را در همان رشته 

ثبت نام می کند.
لیکن از آنجایی که دختران از ادامه  تحصیل این رشته  
در شهر هنردوست شیراز بازمانده اند و این امر به غیر 
عجولانه  کارشناسی،  منظر  از  روشن  تفهیم  عدم  از 
بوده، نشان واضح از عدم عدالت آموزشی دارد. البته 
این مهم خبر از بی دقتی در مدیریتی کارآمد می دهد 
چراکه بدون اطلاع رسانی قبلی به والدین صورت گرفته 
و حدوداً 15 دقیقه قبل از جلسه آزمون پذیرش، از 
ثبت نام دانش آموزان دختر ممانعت به عمل آمده است. 
لذا به جد از شما خواهان پیگیری و مطالبه این موضوع 
از مسئولین محلی مربوطه هستیم.اگر این اتفاق به 

علت محدودیت های مالی رخ داده، چرا تنها هنرجویان 
دختر از تحصیل منع شده اند؟ اگر آموزش و پرورش 
کشور از پس هزینه هنرستان دختران شیراز برنمی آید 
چرا تنها ممانعت در رشته موسیقی صورت گرفته است؟ 
اگر مشکلات مالی آموزش و پرورش چنان زیاد است 
که اقدام به تعطیلی رشته های مدارس می کند، چرا 
از خیرین هنر دوست شیرازی و بسیاری از دلسوزان 

فرهنگ و آموزش که همیشه در هر موقعیت صف اول 
یاری رسانی و همیاری بوده اند، تقاضای کمک نشده 
است؟قطعاً خیرین شیراز که در ایجاد فضای آموزشی 
البته همراه  و  توده مردم  و مدرسه سازی کمک حال 
مدیران دولتی بوده اند، متقبل تمام هزینه های تحصیل 
دختران شهرمان در رشته موسیقی خواهند بود. اگر این 
موضوع به دلایل دیگری وقوع پیدا کرده، از شما انتظار 
داریم هرچه سریع تر به این موضوع ورود کرده و موانع 

موجود را مرتفع کنید.«
این کارزار از 25 مرداد آغاز شده و تا 25 شهریور 1401 
ادامه دارد. همچنین این کارزار تاکنون از سوی 581۳ 

نفر امضا شده است.

طراحی موزه عمومی میلواکی با الهام از ادوار زمین شناسی

مخالفت با حذف رشته موسیقی 
از هنرستان دخترانه کامیاب شیراز


